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TASUTA   
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•  23.-30. aprillini toimuva rahvusvahelise festivali Jazzkaar  
kavas on üle 120 kontserdi, kus esinevad 18 maa muusikud.

•  Valter Ojakääru 100. sünniaastapäeva puhul esitab  
vanameistri teoseid jazzilikus võtmes ka Ewert Sundja.

LÕPP VALESTI 
PARKIMISELE: Levinud 
rikkumiskohti hakkavad 
kaitsma linnamööbel ja 
piirded. LOE LK 5

KILLU MAIDLA:  
Maksutõus on 
ettevõtetele nagu 
maaslamaja löömine. 
LOE LK 7



TRANSPORT  •  17. aprill 2023  •  32  •  17. aprill 2023  •  TERVIS

Üheksa-aastane Albert tun-
dub võõrale silmale tavaline 
laps, kes on tubli õppija ja ar-
mastab jalgpalli. Vaid tema pere 
teab, milline meretäis tööd on 
selle taga. «Arvatakse, et kui 
harvikhaigustega lastel on käed-
jalad küljes ja nad näevad nor-
maalsed välja, ei ole neil just-
kui midagi viga,» nentis Alberti 
ema. «Alati ei olegi erivajadus 
nähtav, aga see ei muuda puuet 
olematuks või kergemaks.»

Albert põeb fenüülketonuu-
riat, haruldast geneetilist hai-
gust, mille puhul keha ei lahus-
ta valgu üht aminohapet nime-
ga fenüülalaniin. See kuhjub or-
ganismis ja kui kaasasündinud 
ainevahetushaigust põdev laps 
ei ole rangel valguvaesel ravi-
dieedil ega võta oma ravimeid, 
tekib tal ajapikku pöördumatu 
ajukahjustus. Seega, hariliku 
toidu söömine – välja arvatud 
värsked puu- ja köögiviljad – 
on Albertile keelatud. «Kui Al-
bert sööks tavatoitu, hakkaks 
tal esmalt halb: ta oksendaks, 
pea valutaks ja käiks ringi ning 
tekiks unisus,» kirjeldas ema. 
«Meie geneetik on öelnud, et 
see seisund võrdub mürgistuse-
ga – nii nagu täiskasvanud saa-
vad pohmelli ülemäärasest al-
koholist, saab poiss mürgistu-
se tavatoidust, mida tema ke-
ha ei suuda lahustada. Kui fe-
nüülalaniini näit on pikka ae-
ga kõrge, koguneb see aju tea-
tud osasse. Liiga hilja diagnoo-
situd või diagnoosimata lapsed 
on intellektipuudega.»

Eestis sünnib igal aastal 1-3 
fenüülketonuuriaga last. Karini 
noorim laps Albert sai diagnoo-
si 11-päevaselt, mis on ema sõ-

nul väga vara. «Õnneks tehak-
se Eestis fenüülketonuuria sõel-
uuring kõikidele vastsündinute-
le ehk kohe pärast sündi võe-
takse neil kannast geneetiliste 
haiguste proov,» selgitas Karin. 
«Tavaliselt seda haigust nii vara 
ei avastata, aga geneetik ütles, 
et lapse proov sattus lihtsalt te-
ma lauapealses paberihunnikus 
pealpool olema.»

Äsjasündinud pisipoja ter-
visehädast teada saades langes 
Karini maailm otsekui kokku. 
«Veel samal õhtul tormasime 
Tartu Ülikooli kliinikumi ge-
neetikakeskusse kordusproovi-
le ja palvetasime, et vastus oleks 
ekslik,» meenutas Karin. Aga 
uus vastus kinnitas diagnoosi.

Kallis eritoit beebist saadik
Esmalt tuli väike poiss rin-

napiimalt maha võtta ning ap-
teegist spetsiaalne rinnapiima-
asendaja tellida. «Meie genee-
tik oli nagu elupäästja – temast 
kujunes kohe suur tugi haiguse-
ga seotud info jagamisel,» kir-
jeldas Karin, kel esmalt läks 
kogu jutt kõrvust mööda, 
sest hing oli nii haige. 
Suur tugi tekkis ka 
teistest vanematest, 
kes fenüülketonuu-
ria ühingusse kuu-
lusid ning olid esi-
mese ehmatuse ju-
ba läbi elanud.

Veel kolm aas-
tat tagasi ei pidanud 
sotsiaalkindlustusamet 
raske fenüülketonuuria 
diagnoosiga lastele vajalikuks 
määrata rasket puuet ning nii 
jäid selle haiguse tõttu riiklikust 
toetusest (161,09 eurot kuus) il-
ma pered, kes võisid seda raha 
kasutada ainevahetushaiguse-
ga lastele kalli eritoidu ostmi-
seks. Ka Karin esitas sotsiaal-
kindlustusametile vaide lapselt 
ära võetud raske puude otsuse 
peale. «Pärast seda, kui üks va-
nem läks kohtusse, hakati saa-

ei osata kõigile tervisehädade-
le alati diagnoosi panna ning li-
saks võib esineda probleeme õi-
ge ravi leidmisel. Enamasti puu-
dub haruldastel haigustel stan-
dardlahendus – nii raviskeem 
kui ka ravimid. Paraku on aeg 
harvikhaigele äärmiselt kriitili-
se tähtsusega.

«Ekstra keeruliseks teeb har-
vikhaige ja tema pere olukorra 
asjaolu, et teisi sama kogemuse-
ga inimesi ei pruugigi Eestis ol-
la või on neid väga vähe,» sõ-
nas puuetega inimeste koja (EPI-
Koda) tegevjuht Maarja Krais-
Leosk, kelle tütar samuti harvik-
haigust põeb. «Eri uuringud on 
välja toonud, et harvikhaiged ja 
nende pered tunnevad end sa-
geli üksi. Iga haigus on raske, 
kuid harvikhaiguste puhul võib 
patsiendile ning tema lähedas-
tele lisaks psühholoogilisele ja 
sotsiaalsele hakkamasaamise-
le lisanduda ka mure ravimite 
puudumise või ravist ilmajää-
mise pärast kalli hinna tõttu.»

Maarja Krais-Leoski hinnan-
gul tunnevad haiged või nende 
vanemad enim puudust tugiisi-
kutest. «Kahjuks ei paku ko-
halikud omavalitsused piisavat 
abi tugiisikute leidmisel, samuti 
on probleem tugiisikute kehva-
des sotsiaalsetes garantiides ja 
madalas töötasus,» nentis EPI-
Koja juht. «Sotsiaalhoolekande 
seadus ütleb selgesõnaliselt, et 
abivajaduse korral on inimesel 
õigus teenustele, kuid reaalsu-
ses see kahjuks ei toimi ning 
pered on sageli meeleheitel ja 
väga raskes olukorras.»

Abi teistelt haigetelt
Lamberg tunnistas, et temal 

on tuge olnud fenüülketonuuria 
ühingust. «Kõige parem on uu-
rida, kas sinu piirkonnas leidub 
veel sama harvikhaiguse põde-
jaid,» soovitas ta saatusekaas-
lastele. «Toeks on sarnase mu-
re jagamine, ühingud, FB gru-
pid. Ainult samas olukorras ini-
mene teab, mis tunne emast lä-
bi käib, kui öeldakse, et lapsel 
on mingi pöördumatu haigus või 
erivajadus. Parima toe saab ini-
mestelt, kes on sama kogemu-
se läbi elanud. Mõistagi ei tee 
murede jagamine argielu ker-
gemaks, küll aga annab tuge.» 
Karin rõhutab, et üksi ei tohi 
jääda, vaid tuleb julgeda val-
jult abi küsida. «Kõik vanemad 
vajavad kinnitust, et kõik saab 
korda, et keegi kuulab sind ja 
saame hakkama,» lisas Karin.

Et koondada nii Eestist kui 
rahvusvahelistest võrgustikest 
parimad teadmised ning aidata 

harvikhaigusega patsientidel ja 
nende pereliikmetel leida parim 
tee tervisemuredega toimetule-
kuks, loodi Tartu Ülikooli klii-
nikumi juurde 2021. aasta lõ-
pul harvikhaiguste keskus, ku-
hu võib pärast diagnoosi saamist 
pöörduda, et saada infot, nõus-
tamist ning kontakte. «Psühho-
loogiline nõustamine on kesku-
se kaudu ja Tartu Ülikooli klii-
nikumi lastefondi toel hädasoli-
jatele veidi paremini kättesaa-
dav, kuid inimene tuleks kin-
ni püüda kohe, kui diagnoosi 
otsimised hakkavad, sest see 
võib võtta aega,» rõhutas Krais-
Leosk. «Samuti võib võtta ae-
ga diagnoosiga kohanemine.» 
Tema sõnul on Eestis selliseid-
ki juhtumeid, kus lapsevanem 
ei ole lapse diagnoosiga leppi-
nud ning teinud suitsiidi. «See 
tähendab, et inimesed vajavad 
rohkem tähelepanu ja toetamist, 
ning kasvõi mitmeid aastaid jär-
jest,» lausus Krais-Leosk. «Suu-
re hooldusvajadusega lapse sünd 
perre on tohutu elumuutus, mil-
leks meid koolis ega varasemas 
elus ette ei valmistata. Toime-
tulek leina, valu ja uue eluga ei 
ole lihtne, kuid ometi võimalik 
ja hädavajalik.» 

Krais-Leosk paneb harvik-
haigetele ja nende peredele sü-
damele mitte jääda üksi, vaid 
kontakteeruda kas haigusspet-
siifiliste ühingutega või oma 
piirkonna puuetega inimeste or-
ganisatsioonide ning tugigrup-
pidega.

Ülikallid ravimid
Meditsiin areneb iga päeva-

ga ning tänu sellele võib vä-
ga rasket haigust põdeja siis-
ki elada täiesti tavapärast elu 
– ainsaks tingimuseks on see, 
et ta saab ravi. Olgugi et näi-
teks 2021. aastal eraldas tervi-
sekassa harvikhaiguste raviks 
11 miljonit eurot, on uued ra-
vimid, eriti harvikravimid, vä-
ga kallid. Tartu Ülikooli kliini-
kumi lastefond saab käesole-
val aastal riigilt harvikhaigus-
tega laste raviks erakorralise 
toetusena 800 000 eurot, mis 
võimaldab mitmete haruldaste 
haigustega laste ülikalleid ravi-
meid rahastada. «Harvikhaigus-
te ravi eest tasumine käib üle 
jõu ka muidu hästi toime tule-
vatele peredele,» tõdes lastefon-
di strateegiajuht Siiri Ottender-
Paasma. «Seetõttu on abivaja-
jate rohkuse tõttu jätkuvalt vä-
ga oodatud ka eraannetused.»

Alberti ravimid maksab õn-
neks kinni tervisekassa, perel 
tuleb tasuda vaid retseptitasu. 

«Kui ravimeid peaks ise ost-
ma, tuleks ilmselt kodu maha 
müüa – mul ei oleks võimalik 
oma palga eest seda lapsele pak-
kuda,» muigas  Karin kibedalt. 
Ravimitšeki pealt on näha, et 
paari kuu jagu lapse ravimeid 
maksab 2000-3000 eurot. «Se-
da summat enamus fenüülketo-
nuuria peredest ei leiaks,» tõdes 
Karin. Kui haige lapse vanem ei 
saa tööl käia, sest ta hooldab 
puudega last, on võimalik taot-
leda hooldaja toetust, mille suu-
rus on sada eurot kuus. «Milli-
ne pere elaks tänapäeval selle 
summaga ära?» imestas Karin.

Lastefondi toetusel on aastas 
üle 600 lapse, kes saavad min-
gisugust otsest abi, olgu selleks 
mõni teraapia, ravitoit, psühho-
loogiline abi, abivahend, ravi-
reis, meditsiiniseade, ravipril-
lid, ravim, vajalikud apteegikau-
bad jne. Lisaks rahastab laste-
fond harvikhaiguste skriining-
programmi, mille abil saavad 
kindlustunde kõik Eestis sün-
dinud laste pered. 

Tervisekassa ühisest ravira-
hast on abi saanud umbes 50 
000 harvikhaiguste diagnoosiga 
inimest. Näiteks rahastab tervi-
sekassa tänaseks üle 40 erineva 
Euroopa Liidus harvikravimiks 
kuulutatud ravimi. 2021. aastal 
sai harvikravimeid kokku 428 
inimest 11 565 305 euro eest. 
Positiivse poolt pealt tõi tervi-
sekassa juhatuse esimees Rain 
Laane oma harvikhaiguste päe-
vale pühendatud konverentsil 
peetud ettekandes välja, et ter-
visekassal on tekkinud ravimi-
tootjate liiduga dialoog, kuidas 
harvikhaiguste rahastamisega 
edasi minna.

 «Harvikhaigeid ja tema lä-
hedasi ei aita, kui neile pidevalt 
öeldakse, et kahjuks on ravi kal-
lis ning teie ravimine toimuks 
teiste inimeste arvelt,» tõdes 
Krais-Leosk. Ottender-Paasma 
lisas, et ainult seadusemuudatus-
test ei piisa, vaja oleks leida ka 
sisulisi lahendusi harvikhaigus-
tega patsientidele ravi võimal-
damiseks. «Kui arstid diagnoo-
sivad igal aastal harvikhaiguse 
ligi tuhandel  inimesel, puudu-
tab haigus ju ka kõigi patsienti-
de pereliikmeid ja lähikondseid, 
seega ei saa neid kõiki lihtsalt 
kõrvale lükata ja öelda, et ra-
vimine pole kulutõhus,» too-
nitas ta.

Juhul, kui harvikhaiguse ra-
viks mõeldud ravi või ravim saab 
rahastuse, on tervisekassa kohus 
seda rahastada 100% ulatuses. 
«Kui aga lahendada teatud ini-
meste mure sellega, et rahas-
tuses tehakse kombinatsioon, 
peaksime esiteks muutma sea-
dust,» nentis Laane. «Selleks tu-
leb leida poliitilist toetust, sest 
praegu näeb seadus väga täp-
selt ette, mida peab ravimite 
rahastamisel arvestama. Kuid 
mis saab, kui ühel hetkel jääb 
koostööst väheks? Nii tervise-
kassa kui ka fondide taskud ei 
ole põhjatud.»

Sageli öeldakse harvikhaigusega lapse perele,  
et ravi on liiga kallis ja see tuleb teiste arvelt
«Kui peaksime ravimeid ise ostma, tuleks meil ilm-
selt kodu maha müüa – mul ei oleks võimalik oma pal-
ga eest seda lapsele pakkuda. Paari kuu jagu lapse ra-
vimeid maksab 2000-3000 eurot,» räägib haruldast ge-
neetikahaigust põdeva lapse ema Karin Lamberg. Ars-
tid diagnoosivad igal aastal haruldasi haigusi ligi tuhan-
del inimesel.

Abilinnapea Vladimir Svet 
ja Kadrioru Pargi juhataja 
Ain Järve lülitasid sisse 
Tallinna esinduspurskkae-
vu Kadriorus, sellega kuu-
lutati 2023. aasta pursk-
kaevuhooaeg avatuks. 

Ain Järve sõnul teevad-
ki Kadriorust Kadrioru seal-
sed purskkaevud. «Purskkae-
ve tullakse vaatama ja kuula-
ma, purskkaevudel on olemas 
oma sümboolika. Nende teki-
tatav veepladin tähendas juba 
ammustel aegadel, et see pele-

tab eemale kõik halva,» 
ütles ta. Järgmisest nä-
dalast hakatakse jär-
jest tööle panema ka 
teisi linna purskkae-
vusid, mida on kok-
ku 48. Suurem muu-
tus ootab sel hooajal 
ees aga Pirita teel asuvat 
Pirita purskkaevu, mida pisut 
nüüdisajastatakse Birgitta fes-
tivali ajaks augustikuus. «Prae-
gu on Pirita purskkaev vaataja-
tele oma pisikeste veeniredega 
kivide vahel pisut igav. Meil on 
mõte panna vesi laskuma hoo-

pis muusika rütmis,» sel-
gitas Järve. 

Abilinnapea Vla-
dimir Sveti sõnul tu-
leb Tallinna edaspidi 
veel rohkem pursk-

kaevusid ja veesil-
masid. «Meil on pal-

ju purskkaeve kesklinnas, 
aga kui vaatame sealt kauge-
male, siis neid eriti näha ei ole. 
Kuigi Kadrioru pargi tööpõld on 
lai, tuleb uusi purskkaeve lin-
nas veel juurde,» kinnitas Svet. 

Vaata ka videot  
www.pealinn.ee

Kadriorus avati purskkaevuhooaeg

dud lahendi põhjal raskeid puu-
deid nüüd uuesti määrama, aga 
sedagi vaid kuni lapse 16-aasta-
seks saamiseni,» nentis Karin. 
«Ometi kulud lapse noorukiks 
saades ju suurenevad.»

Enamikku kõnekeeles har-
vikhaigetele mõeldud toiduai-
netest ei saa tavapoest, vaid 
neid tuleb eritoite maale too-
vast firmast ostmas käia. Need 
toidud on vähemalt kolm korda 
kallimad kui tavalised. Koroo-
na- ja sõjakriisis on Karin ürita-
nud osta toite varuga, sest pole 
teada, kuidas ravitoitude kätte-
saadavusega hakkab olema. Ta 
toob mõned näited eritoidu hin-
dadest: 454 g omletisegu hind 
on 34,77 eurot, 400 g makarone 
maksab 6,54 eurot ning 412 g 
viinereid 8,71 eurot. «Tavapoest 
saab Albertile osta juur- ja köö-
givilju, riisipiima, võideid ja lei-
vakatteid, mis kipuvad ka kor-
dades kallimaks kui tavatoit,» 
tõdes ema. Kogu eritoit tuleb 
hankida, kaaluda ja valmistada, 
arvestades välja fenüülalaniini 
sisaldus. Ükskõik, kuhu Alber-
tiga minna, peab ema eritingi-
mustega arvestama. «Reisile sõi-
tes on meil kaasas geneetikult 
saadud dokumendid ning koh-
ver on täis valget pulbrit, mis 
on lapse ravim,» loetles Karin. 
«Makaronid ja muud toiduained 
peavad alati olema käsipagasis – 
neid ei tohi kaotada, vastasel ju-
hul jääks laps nälga.» Ka kooli, 
spaasse või sõbra sünnipäevale 

peab Albert alati oma toidu-
karbiga minema. «Kui me 

väljas söömas käime, 
siis tavaliselt toidu-
kohtadest talle süüa 
ei leia, ning siis tu-
leb küsida, kas meil 
lubatakse oma kar-
bimakaronid soo-
jaks teha,» lisas 

ema. «See kõik on 
seotud tohutu etteval-

mistuse ja pideva läbi-
mõtlemisega. Kuna meie 

peres on kolm last, on vahe 
tavalapsega tohutu – Alberti 
puhul ei ole võimalik tulistada 
puusalt: ah, lähme poest läbi, 
võtame sealt ruttu mingi küp-
sise või eine, või et  lähme väl-
ja sööma!»

Tohutu stress
Harvikhaigeid pannakse pa-

hatihti ühte patta taimetoitlas-
te ja veganitega. «Mitte et mul 
oleks midagi nende vastu, aga 
see on nagu moesuund, et ma ei 
söö seda või teist,» märkis Ka-
rin. «Sageli arvatakse, et fenüül-
ketonuuria on mingi dieet – na-
gu loevad naised kaloreid paki 
pealt. Aga siin ei ole tegu pel-
galt lisakilode või kõhuvaluga.»

Erivajadusega väiksem vend 
on koorem ka Karini vanema-
tele lastele, kes samuti hoolitse-
vad tema eest.  «Tähelepanu, mis 
minul läheb erivajadusega lapse 
peale, on äravõetud aeg teistelt 
lastelt,» tunnistas Karin. «Tõsi 
küll, teised lapsed on vanemad 
ning olukorraga väga hästi toi-
me tulnud, olen üritanud leida 
aega ka iga lapse jaoks eraldi.»

Krista Kiin
krista.kiin@ 
tallinnlv.ee
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Tallinn toetab harvikhaigustega  
laste perelaagreid
• Tallinna volikogu eraldas 

2023. aastal esmakordselt 
75 000 eurot, et harvikhai-
gustega lapsed ja nende 
pered saaksid osaleda 
Agrenska Fondi spetsiaal-
setes perelaagrites Tam-
mistu keskuses.

• Tammistu keskuses rakendatakse 
Agrenska keskuse pereprogrammi. 
Programm pakub harvaesineva puu-
de või harvikhaigusega sündinud las-
te peredele vajalikku tuge. Tammistus 

saab kogu pere ühiselt kokku 
tulla, kohtuda sarnaste mu-

redega peredega, leida tu-
ge ja teadmisi, saada nõu 
hakkamasaamiseks. 
«Järgmise sammuna pean 

vajalikuks, et Agrenska pe-
relaagrite teenus saaks osaks 

riiklikust sotsiaalsüsteemist, mida 
rahastatakse püsivalt,» ütles voliko-
gu esimees Jevgeni Ossinovski. «Ku-
na just nõnda on kõigil peredel või-
malik sellest teenusest osa saada.»

Ööpäev läbi hoolt vajava po-
ja kõrvalt käib Karin täisko-
haga tööl ja on ka tööandjate 
poolt kohanud igasugu suhtu-
mist, pidanud õigustama oma 
käike geneetiku juurde ning tei-
si lapsega seotud puudumisi. 
«Ka on tööandja küsinud: kas 
sul mingit tabletti talle anda ei 
ole?» muigas Karin. «Analoog-
seid hetki, kus inimesed ei mõis-
ta, tekib iga päev, ja vahel ma 
ei jaksagi sellest kellelegi rääki-
da. Taak, mis 24/7 kuklas, on 
emotsionaalselt väga väsitav.» 
Isegi nüüd, mil Albert on ju-
ba üheksa-aastane, tekib Kari-
nil vahel emotsionaalseid null-
seise, mil ta läheb vannituppa, 

paneb ukse kinni ja nutab na-
tuke. «Aga meil ei ole teist või-
malust – siis tõused jälle püsti, 
teed rõõmsat nägu ja hakkad 
otsast peale.» 

Lahenduste nappus jätab 
pered üksi

Nagu nimigi ütleb, on har-
vikhaigus harva esinev haigus. 
Kuigi seda esineb vaid viiel ini-
mesel 10 000-st, avastatakse se-
ni tuntud umbes 8000 haigusele 
lisaks maailmas igal aastal 250-
300 uut haigust, mida varem 
ei suudetud diagnoosida. Ees-
tis põeb väga haruldasi haigu-
si 90 000 inimest. Vaatamata 
meditsiini ja teaduse arengule 

Kui ema ei suudaks osta Albertile ülikalleid ravimeid, tekiks poisil ajapikku pöördumatu aju-
kahjustus. Õnneks on tervisekassa siin oma abikäe ulatanud. Aleksandr Gužov

Mõni  
vanem ei ole 

suutnud lapse diag-
noosiga toime tulla 

ning on teinud 
enesetapu.

Kust saada haruldast haigust  
põdevale lapsele abi?
• SA Tartu Ülikooli Kliinikumi Lastefond. 

Kontakt: siiri.ottender@lastefond.ee, 
www.lastefond.ee

• Eesti Puuetega Inimeste Koda pakub 
harvikhaigete peredele esmast nõus-
tamist ning jagab infot abi saamise 
võimaluste kohta. Kontakt: Maarja 
Krais-Leosk, tel. 661 6393, e-post: 
maarja.krais-leosk@epikoda.ee, 
www.epikoda.ee

• SA Eesti Agrenska Fond pakub harvik-
haigustega puuetega lastele lapse-

hoiu- ja tugiisikuteenust, võimaldades 
vanematel püsida tööturul, säilitada 
häid suhteid perekonnas ning leida 
töö- ja pereelu vahel hea tasakaal. Sa-
muti pakutakse rehabilitatsiooniteenu-
seid (sotsiaalne rehabilitatsioon ja töö-
alane rehabilitatsioon) ning erihoole-
kandeteenuseid (nt päeva- ja nädala-
hoiuteenus). 

• Kontakt: Meelis Joost, tel. 5362 0855, 
e-post: agrenska@agrenska.ee 

Ka sina saad aidata  
abivajavaid lapsi
• Tel 900 5025 helistades an-

netad 5 eurot, 900 5100 10 
eurot, 900 5500  50 eurot.

• Tehes püsiva või ühekordse 
ülekande SA Tartu Ülikooli 
Kliinikumi Lastefondi panga-
kontodele: 
EE682200221015828742 

(Swedbank) 
EE261010220014910011 
(SEB) 
EE791700017000285384 
(Luminor) või 
EE527700771000610813 
(LHV)

Virkko Lepassalu
virkko.lepassalu@tallinnlv.ee

Inimesi, kes sõidavad 
trammi, bussi või trolliga, 
on linnas üha rohkem, ja 
nad andsid linna ühis-
transpordile pisut pare-
magi hinde kui varem. 
Lisaks selgus äsjasest uu-
ringust, et üllatavalt palju 
ehk 76% ühistranspordiga 
sõitjatest pooldab vaata-
mata ajutistele ebamuga-
vustele Vanasadama 
trammiliini rajamist.

Kui 2020. aastal hinnati 
ühistransporti 5-punkti skaa-
lal 4,13-ga, siis tänavu 4,29-
ga. Võrdluseks – 2010. aastal 
anti hindeks 3,6 palli.

Kõige enam on Tallinnas ra-
hul bussisõitjad (91%), järgne-
vad trammi- (86%) ning trol-
lisõitjad (66%).  Suhtumine 
ühistransporti pole halvenenud 
vaatamata asjaolule, et märt-
sis algas Vanasadama tram-
miliini ehitus, mis see sunnib 
marsruute kesklinnas ajutiselt 
ümber korraldama ning toob 
muuhulgas kaasa katkestusi 
trammiliikluses. 

«Kui algas Vanasadama 
trammiliini ehitus, kartsime 
tõsiselt, et sellest johtuvad eba-
mugavused kahandavad sõit-
jate rahulolu,» ütles Tallinna 
Linnatranspordi AS-i (TLT) ju-
hatuse esimees Kaido Padar. 
«Ometi elanike poolehoid Tal-
linna ühistranspordile mitte 
ainult säilis, vaid ka tõusis.»

Rööbastee viimist Vanasa-
damasse, mis ühendab trammi-
liiklusega linna mere- ja õhu-
väravad ning Ülemiste kaudu 
edaspidi ühtlasi raudteesõlme, 

pooldab nimelt 76% ühistrans-
pordi kasutajatest.

Tallinlased paistavad küsit-
luse põhjal olevat üsna  tram-
miusku. Oluliste omaduste 
poolest – sihtpunkti jõudmise 
kiirus, sõidukite puhtus jm – 
edestab tramm küsitlusele vas-
tanute arvates busse ja trolle. 

Üldiselt ollakse veel rahul, 
et ühissõidukid on puhtad, üs-
na uued ning tavaoludes sõida-
vad täpselt graafiku järgi. Bussi  
populaarsust on kasvatanud uu-
te gaasibusside liinile toomine. 
Trammi mainekusele on oma-
korda andnud hoogu nii uue lii-
ni ehitus kui ka uute trammi-
de liinile tulek järgmisel aastal. 

Ühistransporti kasutab üld-
se kokku 80% tallinlastest, 
kusjuures põhiliselt liikleb sel-
lega 41%. Võrreldes eelmise 
uuringuga on linnas vähene-

mas autoga sõitjate osakaal 
ning oluliselt suurenenud põ-
hiliselt jalakäijate oma. 

Keskmisest enam sõidavad 
ühistranspordiga Põhja-Tallin-
na, Kristiine ja Lasnamäe ela-
nikud, kõige vähem aga pirit-
alased. Autojuhte aga paneks 
ühissõidukeid rohkem kasu-
tama see, kui oleks rohkem 
otseliine ehk ei peaks ümber 
istuma.  

Küsitlusest selgus ühtlasi, 
et inimestele pole kõige oluli-
sem isegi mitte sõidukite uud-
sus, vaid sõiduaegadest kinni-
pidamine (82%). Omadustest, 
mida inimesed peavad tähtsa-
teks, järgnevad sõiduki puhtus/
korrashoid (69%) ja parajad sõi-
duintervallid (58%). Rohkem 
oodatakse ühissõidukite liiku-
mise kohta infot reaalajas (se-
da peab oluliseks 83%).

LINLASED ON RAHUL: 
Ühistransporti hinnatakse üha 
rohkem, autosõitjate arv väheneb

Vladimir Svet: ühistransport on 
praegustes majandusoludes abiks
«Tallinna ühistrans-
pordi poolt räägib 
ka asjaolu, et 
see on linlaste-
le tasuta,» üt-
les abilinnapea 
Vladimir  
Svet. «Kindlasti 
on sellest paljudele 
inimestele abi olukorras, 
kus inflatsioon on kõrge ja 
maksukoormus peagi kas-
vamas.»  

Sveti sõnul panustatakse 
pidevalt ühistranspordi aren-
damisse – et see oleks kõi-
gile mugav ja vastaks võima-
likult hästi linlaste ootustele. 
«Meil on ühed Euroopa uue-

mad bussid ja näeme, 
et inimestele need 

meeldivad, lausus 
Svet. «Ka tram-
mid on meele jä-
rele: uuring näi-
tab, ei rahulolu nii 

busside kui tram-
midega on väga kõr-

ge.»
Rajatav Vanasadama 

trammiliin ei jää Sveti sõnul 
viimaseks taoliseks arendu-
seks. «Muidugi kaasneb nii 
mahuka ehitusega ka ajutisi 
piiranguid ja ebamugavusi, 
kuid õnneks näitavad uurin-
gu tulemused, et linlased on 
mõistvad.»

Linlased on trammiusku: röö-
bassõidukeid peetakse muga-
vamaks kui busse-trolle. 
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Merike Pinn, 
Kadri Aavik
pealinn@tallinnlv.ee

«Oleme ümber istutanud ka 
päris vanu puid.  Näiteks kui 
Vabaduse väljakut ümber 
ehitati, istutati sealt ümber 
suured puud ja need läksid 
kõik kasvama,» rääkis 
Kadrioru Pargi juht Ain 
Järve.

Vanasadama trammitee raja-
mise tõttu ei lase linn sealseid 
puid maha võtta, vaid hoopis 
uude kohta istutada. Kokku lä-
heb alanud nädalal Ahtri ja Kai 
tänavalt ning Narva maanteelt 
ümberistutamisele 18 pärna. 

Ahtri tänavalt istutatakse 
ümber kaheksa pärna. Kuus 
puud pannakse uuesti mulda 
loodukaitsealusesse Löwenruh` 
parki Mustamäel ja kaks puud 
saavad uue kasvukoha Õismäe 
tee 105b loodavas taskupargis.

Kaheksa pärna kaevati möö-
dunud nädalal välja Kai tänavalt 
ja need istutati ümber Tuukri 
ja Reidi tee nurgal asuvale hal-
jasalale. Kuna puud on enne 
pügatud, siis on võimalik luua 
uus põnev haljastus – nn bos-
kett, mis näeb välja nagu tüvel 
kasvav hekk.

Üles kaevatakse ka kaks 
Narva maanteel kasvavat pär-
na (rinnasdiameetriga 13 cm), 
need istutatakse ümber Koi-
du 52 asuvale haljasalale. Lin-
na maastikuarhitekt Kristiina 
Kupper kinnitas, et sõltuvalt 
puu seisukorrast on selline üm-
beristutamine tõesti võimalik. 
«Ümberistutus on nagu rätsepa-
töö,» märkis ta ja lisas, et see-
juures on oluline pöörata tähe-
lepanu, kui hästi on säilinud 
puu juurestik. «Kui me soovime 
puud ümber istutada, siis peab 
tal olema piisavalt juurestikku, 
et puu uues kohas kasvama lä-
heks,» mainis ta.

Linna puude eest hoolitseb 
Kadrioru Park, selle juhi Ain 
Järve sõnul sõltub ümberistutuse 
edukus kasvukohast ja puu vanu-
sest. Ümberistutamiseks seab pii-
rid ka puu suurus. «Oleme oma 
praktikas ümber istutanud päris 
vanu puid,» nentis ta. «Tähtis on, 
et juurestik taastuks.» 

Järve tõi oma kogemusest 
näite, kui Vabaduse väljaku üm-
berehituse tõttu istutati ümber 
suured puud ja need läksid kõik 
kasvama.

Ühe puuga võib  
kuluda ööpäev

Kõige suuremad ümberistu-
tamisele minevad puud kasva-
vad Ahtri tänaval. Nende pär-
nade rinnasdiameeter on 26-30 
cm. «Ühe sellise suure puu istu-
tamiseks võib kuluda 24 tundi. 
Et mitte häirida liiklust, trans-
porditakse puu uude kasvukoh-
ta öösel,» kirjeldas Kupper. Kai 
tänaval kasvavad pärnad on 
väiksemad, nende rinnasdia-
meeter on 22-28 cm ja ümber-
istutamiseks kulub 4-6 tundi.

Puude eduka ümberistuta-
mise eeltingimus on puude as-
jatundlik väljakaevamine. Puud 
tuleb võtta senisest kasvuko-
hast välja võimalikult suure, 

kuid transportimist võimalda-
va juurepalliga. Ahtri ja Kai tä-
nava pärnad kaevatakse seni-
sest kasvukohast lahti spetsia-
listide ja eri tehnika abil. «Kui 
on olemas puudealused tehno-
võrgud, siis kõigepealt märgi-
takse need pinnale maha ja 
seejärel määratakse mullapal-
li võimalik suurus. See oleneb 
tüve läbimõõdust: mida suurem 
puu, seda suurem peab mulla-
pall olema (2,5-3,4 meetrit).

Seejärel kaevatakse kopaga 
kaugemalt kraav ja puhastatak-
se kraavi ja mullapalli vaheli-
selt alalt õhklabidaga võimali-
kul palju juuri välja ning seo-
takse need mullapallile kaasa. 
«Mullapall pakendatakse selli-
selt, et see laiali ei pudeneks,» 

märkis Kupper. Kui juhtub ole-
ma päikesepaisteline päev, tu-
leb hoida puujuured niiskena 
ja kaitsta päikese eest.

Kupper lisas, et Ahtri täna-
va pärnad on sedavõrd suured, 
et neid ei saa püstasendis uude 
istutuskohta vedada, vaid nad 
tõstetakse veoauto platvormile 
kaldu. Kohapeal tõstab puu püs-
ti taas laadur. Kai tänava pär-
nade ettevalmistus ümberistu-
tamiseks on samasugune, kuid 
puud on väiksemad, pakenda-
takse nad pärast väljakaeva-
mist kahveltõstukile ja viiakse 
püstasendis uude kasvukohta.

Järve lisas, et ümberistuta-
misele minevaid puid saab väl-
ja kaevata ka spetsiaalse teh-
nika ehk ümberistutusmasina 

abil, mille on endale soetanud 
näiteks leedukad. «Ümberis-
tutusmasina töö põhimõte on 
sama, mis puu lahtikaevami-
sel käsitsi, aga masinal on te-
rava otsaga metallplaadid, mis 
surutakse ükshaaval ringikuju-
liselt 45-kraadise nurga all üm-
ber puu,» selgitas ta. «Teravad 
nurgad saavad maa all kokku ja 
spetsiaalse kopaga saab puu väl-
ja tõsta. Masina puhul on hea, 
et see lõikab juured sirgelt lä-
bi ja mullapalli ümber pole va-
ja karkassi. Miinus on, et päris 
kolme kantmeetrit pinnast selle 
masinaga kaasa ei võta ja see 
seab piiri, kui suurt puud ma-
sinaga ümber istutada saab.»

Puid saab kompostiga  
poputada

Järve rõhutas, et puu uues 
kohas kasvama minekul on vä-
ga oluline seda hooldada, et nii-
viisi puu stressi vähendada. «Sa 
pead kastma ja kastma ning pa-
nema äralõigatud juurtele ram-
musat komposti, mis soodustab 
uute narmasjuurte tekkimist,» 
tõdes Järve.

Puude hooldamist pani sü-
damele ka Kupper. «Taimed on 
ikkagi elusolendid. Kui neid is-
tutatakse ümber või lihtsalt is-
tutatakse, peab neid kindlasti 
hooldama,» rääkis ta. «Suur-
tel puudel on pärast ümberis-
tutust vaja paar aastat ja edas-
pidigi silma hästi peal hoida.» 

Kupper sõnas, et suurte 
puude kastmiseks on tonnised 
veemahutid, millest soojene-
nud kastmisvesi voolab kast-
missüsteemi. Tavaliselt nii suu-
ri mahuteid istutuskohtades ei 
ole, vaid kasutatakse kastmis-
kotte, kust vesi vaikselt mul-
da valgub. 

Tallinnas on reegel, et ka 
juba maha võetud puud tuleb 
asendada sobivamas kohas uute 
puudega. Näiteks Jõe ja Pronk-
si tänava korda tegemisel ma-
ha võetud 22 puu asemel is-
tutab linn 43 uut puud ning 
1372 põõsast.

«Vastavalt asukohale valime, 
millist liiki puud kuhugi kas-

vama panna,» rääkis Kupper. 
«Kindlasti oleneb see ümbrit-
sevast ruumist ja selle suuru-
sest. Näiteks Pronksi ja Jõe tä-
navale valime hästi suurekas-
vulised puud, mõnele kitsamale 
tänavale mahuvad kasvama aga 
väiksemad. Puude valikut mõ-
jutavad valgus ja muud kasvu-
tingimused. Kui istutame puud 
tänava äärde, tuleb arvestada 
soola suduga, mis tekib auto-
de liikumisel. Seepärast pea-
me valima teede äärde vastu-
pidavamad liigid.»

Kupperi sõnul hakatakse kii-
rema liiklusega tänava äärde 
botaanikaaia soovitusel aga pa-
pleid istutama. «Ei maksa kar-
ta, et need hakkavad õitsema, 
sest valime spetsiaalselt selli-
seid sorte, kes seda probleemi 
ei tekita ja saame vastupidava 
haljastuse,» selgitas ta. «Puude 
valikul tuleb jälgida ka seda, 
millised haigused puude seas 
levivad. Näiteks levib Tallin-
nas jalakasurm ja seetõttu me 
jalakaid juurde ei istuta. Ka 
mõjutab valikut ümbritsev ar-
hitektuur – eeskätt seda, mis 
lehevärvi või võrakujuga puid 
kuhugi valida. Ajaloolisse või 
miljööväärtuslikku keskkonda 
püüame valida sinna sobilikud 
puud.»

Nii istutatakse näiteks Asu-
la tänavale, kus on stalinistlik 
hoonestus, samuti paplid, sest 
toona pandi just neid sinna pal-
ju kasvama. 

Paraku ei õnnestunud pääsa-
ta Gonsiori tänaval kasvanud 
kolme tamme. Samas muutub 
sealne ala trammitee ehitusega 
rohelisemaks kui kunagi varem. 
«Praegu oli seal vaid mururiba 
kolme puuga,» märkis Kupper. 
«Nüüd aga hakkab kahe rööp-
mepaari vahel kasvama püra-
miidpuud ja ka tramm ise hak-
kab sõitma murualal. Mõlema-
le poole teed kõnnitee ja sõi-
dutee vahele istutatakse suure 
võraga puud.»

Vaata puude  
ümberistutamisest  

ka videot www.pealinn.ee

Merike Pinn
merike.pinn@tallinnlv.ee

Kõnniteel parkijaid hakka-
vad tõkestama postid ja lin-
namööbel. Suvel alustab 
tööd mupo jalgrattapatrull, 
kes kontrollib, et keegi ei 
pargiks ratta- ega kõnni-
teedel. Viie aasta taguse 
ajaga võrreldes on mupo 
teinud valesti parkimise 
eest kaks korda rohkem 
parkimistrahve.

Tallinnas on paljud sõiduki-
juhid harjunud parkima kohta-
des, mis pole selleks ette näh-
tud. Hoolimatud ja parkimis-
seadust eiravad juhid pargivad 
kõnniteedel,  takistades seal ja-
lakäijate liikumist või seades oh-
tu nende elu. Vaid napilt kuu ae-
ga tagasi juhtus traagiline liiklus-
õnnetus Lasnamäel, kus kõnni-
teel olnud kaubik tagurdas otsa 
naisele, kes hukkus.

Sõidukite valesti parkimise 
probleem on terav ja moodus-
tab munitsipaalpolitsei igapäe-
vatööst suure osa. Mupo saab 
väga palju kõnesid, kus inime-
sed teatavad valesti parkimisest 
või sõitmisest kõnniteel. «Vales-
ti parkijaid jagub üle linna igal 
pool ja mitte ainult kõnnitee-
del, vaid ka haljasaladel ja kee-
lumärkide mõjupiirkonnas,» tõ-
des munitsipaalpolitsei juhataja 
Aivar Toompere. 

Tallinn on välja selgitanud 
kümme kohta kesklinnas, kus 
kõige sagedamini esineb jalakäi-
jale ohtlikku peatumist ja parki-
mist kõnniteel. Väga probleem-
sed kohad on näiteks Liivalaia tä-
naval Stockmanni juures,  Pärnu 
maantee Kosmosest kuni Vaba-
duse väljakuni ja Narva maan-
teel Foorumi ees. Nüüd kavan-
dab linn piirata Kosmose juu-
res kõnniteel parkimist linna-
mööbliga ning Liivalaia täna-
val tõkenditega. Toompere nen-
tis, et õhtuti ja öösiti pargitakse 
kõnniteedele magalarajoonides, 
kus parkimiskohti napib ja kau-
gemalt ei viitsita koju jalutada. 
Seepärast on tõkendid ja möö-
bel plaanis paigaldada ka muja-
le kui vaid kesklinna.

Trahvimäärad ajast ja arust
Mupo juht nimetab valesti par-

kimise põhjustena mugavust ja 
teadmatust, aga ka nahaalsust. 
«Paljud – näiteks kaubikute ju-
hid –, kes kõnniteele pargivad, 
ütlevadki «ma laadin kaupa», 
kuid tegelikult pargi-
vad seal kauem. 
Kauba laadi-
miseks tohib 
küll kõnni-
teele sõita, 
aga vaid 
seal pea-
tuda. Pea-
tumine on 
see, kui va-
hetult võe-
takse kaup 
peale või laadi-
takse maha ja sõi-
detakse kohe ära. Par-
kida kõnniteel ei tohi, peatu-
da kindlatel tingimustel tohib,» 
selgitas mupo juht. 

Kui kõnniteel peatutakse näi-
teks kauba laadimiseks, tuleb ala-
ti jätta jalakäijatele liikumiseks 
piisav ruum, see tähendab vä-
hemalt pooleteise meetri laiune 
ala. Kõnniteele sõitmine ja ära-
sõitmine peab olema jalakäija-
tele ohutu.

Mupo teeb valesti parkimi-
se eest ööpäevas 100-150 trah-

vi.  Kokku koostas mupo möö-
dunud aastal ligi 30 000 parki-
mistrahvi – märgatavalt rohkem 
kui varasematel aastatel. Võrdlu-
seks: 2018. aastal määras mupo 
ebaseadusliku parkimise eest li-
gi 14 000 ja 2020. aastal 20 000 
hoiatustrahvi. Enamiku nendest 

moodustavad kõnniteel par-
kimise eest määratud 

trahvid. «Viimas-
tel aastatel on 

mupo pööra-
nud vales-
ti parkimi-
se prob-
leemile ai-
na rohkem 
tähelepa-
nu, mida 

näitab trah-
vide enam 

kui kahekordne 
kasv viimase nel-

ja aasta jooksul, kuid 
küsimuse lahendamiseks sel-

lest ei piisa. Probleem on endi-
selt terav ja sellele tuleb lähene-
da süsteemsemalt,» nentis abilin-
napea Vladimir Svet.

Praegu on trahvi suurus va-
lesti parkimise eest 20 eurot, 
kui ei ole pargitud liiklusohtli-
kult või liiklust oluliselt takis-
tavalt. Kui pargitakse ohtlikult 
või liiklust takistavalt, on trahv 
40 eurot. Nii abilinnapea kui 
ka mupo juht ütlesid,  et üks 

lahendusi parkimishuligaanide 
ohjamiseks oleks trahvimäära-
de suurendamine. «Need hoia-
tustrahvimäärad on kehtestatud 
2014. aastal. Selle aja jooksul on 
elukallidus tõusnud tunduvalt ja 
palgad suuremaks läinud ehk see 
20 eurot on muutunud paljudele 
nii väikeseks summaks, et nad 
maksavad selle ära ja loevadki 
parkimistasuks,» märkis Toom-
pere. Nii talitavad mitmed au-
toomanikud näiteks paneelma-
jade hoovides. Samuti on vana-
linnas soodsam teatud tundidel 
valesti parkida, kui maksta par-
kimistasu.

Mupo on teinud korduvalt et-
tepanekuid, et muuta liiklussea-
dust või suurendada hoiatustrah-
ve, kuid seni tulutult. Et trahvid 
mõjuks tugevamalt, rakendatak-
se edaspidi mõnedel juhtudel se-
nise 20-eurose asemel trahvimää-
ra 40 euro ulatuses.

Anna valesti  
parkijatest teada!

Sveti sõnul on puudulik ka 
praegune seadusandlus, mis ei 
anna kohalikule omavalitsuse-
le piisavaid õigusi linna turva-
lisemaks muutmiseks. Nii näi-
teks ei saa linn trahvida kõnni-
teedel peatuvaid ja sõitvaid juh-
te, vaid ainult parkijaid. «See ei 
ole ainult Tallinna, vaid palju-
de linnade ja valdade mure,» 

lausus abilinnapea. «Niipea kui 
uus valitsus koos, saadame nei-
le meie ettepanekud seaduste 
muutmiseks.»

Kuna terav probleem on kul-
leritega, siis plaanib linn lähi-
ajal nõupidamist suuremate kul-
lerfirmade esindajatega, et otsi-
da koos lahendusi, kuidas nad 
saavad oma autojuhte mõjuta-
da. Eelkõige pudutab see Bolti 
ja Citybeed.

Rikkumisi aitab vältida ka 
hästi kujundatud linnaruum, mis 
seab jalakäija ohutuse esikohale. 
«Üks võimalus on linna disaini-
mine sel viisil, et ei oleks mingi-
tes kohtades võimalik kõnnitee-
dele sõita,» ütles Toompere. «Sel-
lega tegeletakse praegu aktiivselt 

– kui tänavate pesu ja puhastus 
saab tehtud, pannakse nii mõn-
dagi kohta tagasi plastist piirde-
postid, mis talviseks lumekoris-
tuseks ära võeti.» 

Maist sügiseni sõidab Tallinna 
tänavatel ringi ka mupo jalgratta-
patrull, kes pääseb kitsama liik-
lusega südalinnas sündmuspaika-
desse kiiremini kui autoga. Kahest 
ametnikust koosnev patrull hak-
kab töötama ringi liikuma elekt-
riratastega. Peale ebaseadusliku 
parkimise kontrolli tegeleb pat-
rull ka avaliku korra rikkujatega.

Valesti parkijatest tuleks 
teatada mupole tel 14 410 

või e-aadressil  
korrapidaja@tallinnlv.ee

PÄÄSTAME PUUD: Kuhu istutatakse 
ümber trammiteele ette jäävad pärnad?

Valesti parkijaid hakkab nüüd püüdma elektriratastega mupo patrull. 

Ksenia Kurs

Kokku läheb Ahtri ja Kai tänavalt ning Narva maanteelt ümberistutamisele 18 pärna.  Ksenia Kurs

Lasnamäe  
tähistab oma 
sünnipäeva 
suurejoonelise 
programmiga

Lasnamäe linnaosa tähistab 
tänavu 30. sünnipäeva ning 
sel puhul on linnaosavalitsus 
koos partneritega valmista-
nud ette kultuuriprogrammi. 
Maist septembrini kestev 
programm hõlmab üle 50 eri 
tegevuse ja ürituse ning see 
algab 3. mail Lindakivi kultuu-
rikeskuses kontsertetenduse-
ga. Pidustused kulmineeruvad 
Lasnamäe päevaga, enne se-
da toimuvad aga mitmed tra-
ditsioonilised üritused nagu 
lastekaitsepäeva ja jaanipäeva 
tähistamine ning pirukafesti-
val. Täpsem info ürituste ja te-
gevuste kohta hakkab ilmuma 
www.tallinn.ee/lasnamäe, 
www.facebook.com/Lasna-
mae ja linnaosa paberlehes.
 

Karjamaa parki 
ehitatakse  
mänguväljak
Pärast talvist pausi jätkuvad 
mänguväljaku ehitustööd Kar-
jamaa pargis, Põhja-Tallinna 
linnaosa vanema Manuela Pih-
lapi sõnul laiendatakse senist 
ala ning vanad mänguelemen-
did asendatakse uutega. Raja-
takse ka terviklik puhkeala, ku-
hu tuleb terrass, lisatakse istu-
misalad, istutatakse juurde 
puid ja ilutaimi. Mänguväljaku 
alal uuendatakse kõnniteed ja 
lisatakse valgustus, veel tule-
vad  sinna avatud kogukonna-
raamatukogu, jalgrattahoidjad 
ja rataste teenindusjaam. Ehi-
tustööde eri etappide ajal on 
park jalakäijatele osaliselt sule-
tud, tööd peaks lõppema juulis.
 

Jooksunädal 
kutsub tasuta 
trenni

Üle-eestilise jooksunädala 
kestel toimub tippjuhendajate 
eestvedamisel ligi poolsada 
tasuta treeningut, kuhu on 
oodatud nii jooksuga alusta-
jad kui ka harrastusjooksjad. 
17. aprillil kl 18 on jooksutrenn 
Harku terviseraja Kirde park-
las ja Järve terviseraja jõulin-
nakus, 18. aprillil kl 18 Järve 
terviseraja jõulinnakus ja ve-
lotreki ja kabeli vahel, 19. ap-
rillil kl 18 Harku terviseraja Kir-
de parklas ja Järve terviseraja 
jõulinnakus, 20. aprill kl 18 
Õismäe raba  lääneparklas ja 
velotreki ja kabeli vahelisel ra-
janurgas, 23. aprillil kl 18 Järve 
terviseraja jõulinnakus.

Enim teevad 
muret Pärnu mnt 

Kosmosest Vabadu-
se väljakuni ja  

Narva mnt  
Foorumi esine.

Põhja-Tallinna 
valitsus kutsub 
istutustalgutele

Põhja-Tallinna Sõle 64b alale 
rajatakse jaapanipärane mini-
mets, mille istutustalgutest 
22. aprillil kl 11 saavad osa 
võtta kõik huvilised. Minimets 
on linnaosa kaasava eelarve 
võidutöö. «Tööd Miyawaki 
meetodil jaapanipärase mini-
metsa rajamiseks algasid 
märtsi lõpus ja tänu kevadil-
madele on need nii hästi ede-
nenud, et saame peagi hakata 
taimi istutama,» ütles linna-
osavanem Manuela Pihlap. 
Alale on kavandatud minimet-
sa läbiv sõelmetega kaetud 
kergliiklustee, lisaks luuakse 
multšiga kaetud jalgrajad. Lin-
nametsa tulevad kohalikud lii-
gid nagu arukask, harilik 
kuusk, harilik mänd, mage 
sõstar, harilik vaarikas jt, kok-
ku plaanitakse istutada ligi 
400 puud ja 600 põõsast. 
Tööd loodetakse lõpetada 
mai alguseks. Kõigil, kes soo-
vivad talgupäeval osaleda, 
palutakse kirjutada  helen.
lill@tallinnlv.ee või helistades 
tel 645 7001.
 

Linn võttis vas-
tu keskkonna-
hoidliku ürituse 
reeglid

Juhendis on nõuded ja soovitu-
sed keskkonnahoidlike sünd-
muste korraldamiseks, millest 
on kestlike valikute tegemisel 
kasu eri valdkondade eestve-
dajatel. Linnapea Mihhail Kõl-
varti sõnul annab juhend üle-
vaate linna ürituste heast ta-
vast. Muu hulgas on kohustus-
lik tagada üritustel jäätmete lii-
giti kogumine ning toitu ja jooki 
võib pakkuda vaid korduskasu-
tatavates anumates. Uute 
reeglitega saab tutvuda  
greentallinn.eu/keskkonnasob-
ralike-urituste-juhend
 

Nõmmel  
raudtee oote-
platvormid  
remondis

AS Eesti Raudtee on alusta-
nud Nõmme ooteplatvormide 
renoveerimistöödega, mille 
käigus värvitakse ooteplat-
vormid, parandatakse katu-
seid, tasandatakse pinda ning 
eemaldatakse grafitid. Linna-
osavanema Karmo Kuri sõnul 
tehakse tööd kahes etapis – 
esmalt Lilleküla jaamast Nõm-
me jaamani ja seejärel Hiiu 
jaamast Laagri jaamani. Nõm-
me linnaosas asub kuus lää-
nesuuna rongi peatuskohtade 
ooteplatvormi.

Tallinnas on ka varem suuri puid 
ümber istutatud
• Sama suuri puid, nagu 

nüüd Ahtri täna-
val, on Tallinnas 
ümber istuta-
tud Hiltoni 
hotelli juu-
rest. Toona 
ehitusele ette 
jäänud 30 cm 
rinnasdiameetri-
ga tamm viidi kasva-
ma Löwenruh` parki.

• Valge 10/10e kinnistul tei-
saldati suur tamm umbes 
neli aastat tagasi, sest see 
jäi ette majaehitusele.

• Tee-ehituse tõttu istutati 
Paldiski mnt, Ehitajate tee ja 
Rannamõisa ristmiku juures 
ümber ehitusele ette jäänud 
viis püramiidtamme rinnas-
diameetriga u 16 cm. Samu-
ti kolm serbia kuuske sama-
le alale, aga uuest teest 
kaugemale. Kõik need puud 
on praegu heas seisus.

• 2021. aastal istutati Ranna-
mõisa tee ehitusele ette 
jäänud umbes 20-aastased 
hõberemmelgad ümber 
uuest teest kaugemal.

• 2022. aastal istutati ümber 

Ahtri tänaval US Real 
Estate ehitusele 

ette jäänud seit-
se serbia kuus-
ke, millest 
kaks puud 
pandi kasva-
ma FORUS 

Tondi kõrval 
asuvasse parki ja 

viis puud Tallinna loo-
maaeda.

• Reidi tee ehituse tõttu istu-
tati ümber tee keskel kas-
vanud neli ilukirssi Virumäe 
parki, Tornide väljakule ja 
Kanuti aeda.

• Ehitajate tee Maxima ehitu-
se tõttu istutati ümber viis 
tamme (rinnasdiameetriga 
kuni 30 cm).

• D-terminali eest istutati üm-
ber pisut kaugemale iluõu-
napuud.

• Pronksi tänaval istutati pa-
remas seisus kaks noore-
mat pärna (rinnasdiameet-
riga 14 cm) ümber mooduli-
test ettevalmistatud kasvu-
pinnasesse Novira Plaza lä-
hedale.

Kuidas linn valesti parkimist 
piirama hakkab?
• Valesti parkimise eest määratav trahv muutub ka-

hekordseks.
• Kõnniteel parkimist hakkavad raskendama linna-

mööbel ja piirded.
• Linn kohtub kullerfirmadega, soovides, et need oma 

autojuhte ohjaks.
• Mupo hakkab tänavatel elektriratastega patrullima.

PARKIMISE METSIK LÄÄS: 
Paljud maksavadd pigem liiga 
väikest trahvi kui parkimistasu, 
nüüdsest trahv kahekordistub

Paljudes elamurajoonides ei jätku parkimiseks 
kohti ning autoomanikud jätavad oma sõidukid 
hoovi nii, kuidas juhtub  Fotod: Mupo
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Kas vaesemad inimesed peavad hakkama rohepööret kinni 
maksma? Miks lööb uus valitsus niigi kriisi tõttu maas lamavaid 
majutusasutusi? Miks tahab koalitsioon iga hinna eest tegeleda 
eelarve tasakaalustamise, mitte riigi majanduse arendamise ja 
ettevõtluse turgutamisega? Riik kergitab usinalt mitmeid makse. 
Pealinn küsis asjatundjatelt, mida see kaasa toob.

«Hariduse ja sotsiaalvaldkon-
na punktid valmistasid koalit-
sioonilepingut lugedes suure 
pettumuse,» ütles Tallinna Üli-
kooli sotsiaalpoliitika profes-
sor Anu Toots. «Selles pole 
näha ei pikka ega lühikest 
plaani. Arstide puuduse ja  
ravijärjekordade pikkuse 
probleeme ei püütagi lahenda-
da ja hinnatõusudele antakse 
vaid hoogu juurde.»

Tootsi sõnul on Eesti tervis-
hoid nii mitmete uuringute kui ka 
ekspertide hinnangul kriisi lävel. 
Osa kriisist on põhjustatud ra-
hanappusest ja osa tööjõu puu-
dusest.  Kummagi kohta pole 
koalitsioonilepingus ridagi.

«Valimisplatvormides rääkisid 
erakonnad palju tervishoiust, 
kuid koalitsioonileppesse ei 
jõudnud midagi tummisemat kui 
uurime ja arendame. Sotsiaalde-
mokraadid lubasid sisse viia uni-
versaalse ravikindlustuse kõigi-
le, sellest ei ole enam jälgegi. 
Läbi lillede lubatakse kaasata pi-
gem eraraha. Kuidas ja mis tingi-
mustel, sellest aga vaikitakse,» 
lausus  Toots.

Ta tõi välja, et mingid e-kon-
sultatsioonid või digiloo kesk-
konna uuendamine ei lahenda 
kuidagi meie ravijärjekordade ja 
tööjõu nappuse probleemi. Veel-
gi absurdsemana kõlab, et selle 
aasta lõpuks lubatakse läbi viia 
tervishoiu rahastamise analüüs. 
«Andke andeks, aga neid ana-
lüüse on tehtud igal teisel aastal. 
Kõik teavad juba peast, mida 
seal öeldakse. Nüüd on vaja mi-
dagi ette võtta ja leida tervishoi-
du raha juurde,» kinnitas Toots.

Hariduse põhiprobleemiks on 
nagu arstidegi puhul, et neid ei 
jätku. Ülikoolid võivad küll vastu-
võtunumbreid suurendada, aga 
pole kindel, kas on õppijaid. 

«Teisalt ei pruugi õpetajaks õp-
pinud minna üldse tööle kooli-
desse, sest erasektor tõmbab 
rohkem. Nii on see õpetajate ja 
ka arstide puhul.»

Löök vaesemate pihta
Mis puutub uue valitsusliidu 

leppes välja käidud maksutõuse, 
siis Tootsi sõnul on käibemaks 
juba oma iseloomult niisugune, 
et väiksema sissetulekuga ini-
mesed kannatavad selle tõstmi-
se tõttu rohkem. «Neil ei ole pal-
ju valida. Nad elavad niigi palga-
päevast palgapäevani ja peavad 
kaupu tarbima. Kui öeldakse, et 
sellega vähendame tarbimist, 
siis käibemaksu tõusu tõttu ei 
jäta inimene söömist, autoga 
tööle sõitmist või kommunaal-
maksude maksmist,» selgitas 
ta. «Jõukad inimesed võivad va-
lida, et täna uut kleiti ei osta või 
et niigi hea auto kestab veel ühe 
aasta. Nad saavad minna 
ka teise riiki, kus käi-
bemaks ja kaubad 
on odavamad. 
Vaesematel 
seda võima-
lust ei ole 
ning nad 
peavad oma 
tarbimised 
siin ära tege-
ma.»

Ka tulumak-
su suurendamist 
ja tagasi proport-
sionaalseks tegemist 
tunnetab tavaline palgatööline 
rohkem kui jõukad inimesed. 
«Kõige jõukamad aga ei maksa 
õiglast tulumaksu nii või naa. 
Nende jõukuses on palga osa 
vähese tähtsusega. Tulumaksu 
tõus on kindlasti raskemini talu-
tav väiksema sissetuleku pu-
hul,» leidis sotsiaalteadlane.

Kavandatava automaksu pu-
hul ennustas Toots tuliseid vaid-
lusi, leides, et siin peitub saatan 
detailides. «Kui hakatakse defi-
neerima, kes mille eest maksab, 
siis on tüli kohe majas. Kõige-
pealt tekib küsimus, et kas vane-
mate ja rohkem saastavate au-
tode omanikud, kes kuuluvad 
vaesemate inimeste hulka, pea-
vad hakkama rohepööret kinni 
maksma.»

Tekib ka küsimus, et kellel on 
autot ikkagi vaja. «Kui inimene 
elab Harjumaal ja käib Tallinnas 
tööl, kas temal on autot sama-
moodi vaja kui Põlvamaa inime-
sel, kes käib tööle Tartusse? 
Kas maksustame ka seisva 
auto? Kui pensionär sõidab 
mõni kord aastas surnuaiale, 
siis kas tema peab maksma 
sama palju auto eest kui pe-
reinimene, kes käib sellega töö-
le ja sõidutab veel lapsi laste-

aeda ja kooli? Jõuab 
veel poodigi ja 

kontserdile 
tänu auto-

le.»
Auto-

de mak-
susta-
mise 
asemel 
pakkus 

Toots pi-
gem mak-

sustada tee-
de kasutamist. 

Eesti on üks vähe-
seid riike, kus ei ole kiir-

tee makse. «Teede ehitus on 
kallis, aga kõigile  meile meeldi-
vad uued kiirteed – nendele 
maks peale panna oleks mõistli-
kum, seda oleks kergem koguda 
ja see tekitaks palju vähem tüli. 
Kiirteede maks tooks raha ka 
nende korrashoiuks.»

Kohalikul omavalitsusel võiks 
Tallinna näitel olla õigus kehtes-
tada hoopis ummikumaksud. 
Need tooksid linnale ka arvesta-
tavat tulu, kui võrrelda neid 
praegu kehtivate kohalike mak-
sudega. «Kui vaatad neid otsa-
tuid autorivisid, mis hommikul on 
üht- ja õhtul teistpidi, siis on ots-
tarbekas maksustada ikka neid, 
kes reaalselt autosid kasutavad, 
mitte neid, kellel see kuskil aia-
nurgas seisab,» põhjendas ta.

Kui inimene tunneb, et maksu 
eest saab ta siledama tee või 
vähem ummikuid, siis tundub 
see talle õiglasemana. Kui kellel-
gi on autoroolis vaja rohkem mu-
gavust, siis las ta maksab selle 
eest. «Automaks seda problee-
mi ei lahenda,» nentis Toots.

Võitlus monopolidega  
puudub

Tulumaksu osas nägi Toots ühe 
võimalusena selle jaotamist eri 
omavalitsuste vahel ning inime-
sele endale otsustamise õiguse 
andmist. «Kui nüüd räägitakse 
veel ka personaalsest riigist, siis 
kohaliku tulumaksu osas võiksid 
inimesed, kes elavad nii maal kui 
ka linnas, saada õiguse ise otsus-
tada, kuhu tulumaksu osa lae-
kuks. Et kui palju ta maksab sinna 
valda, kus asub maakodu, ja kui 
palju linnakodu eest.»

Vohava hinnatõusus osas 
näeb Toots ühe tähtsa lahendu-
sena, mis aga samuti võimuliidu 
leppest välja on jäänud, võitlust 
monopolide ja kartellide vastu. 
«See on juba pikaajaline mure 
olnud, kui näeme, kuidas kütuse 
hind kõigis tanklates kerkib ühel 
ajal lausa sendi täpsusega. Ka 
toidupoodides võib näha kahtla-
selt sarnaseid hindu. Niisama 
pakuvad ühesuguseid hindu te-
lekomifirmad. 

Tallinna linnapea ja Keskera-
konna aseesimehe Mihhail Kõl-
varti hinnangul soodustab uue 
valitsusliidu koalitsioonileping 
hinnatõusu, kärbib Eesti majan-
duse konkurentsivõimet, ka-
handab riigi usaldusväärsust ja 
tekitab ministeeriumide tege-
vusvaldkondade ümberjaota-
misega kaose.

«Koalitsioonileping seab kaht-
luse alla riigi usaldusväärsuse ja 
järjepidevuse. Peaminister Kaja 
Kallas kinnitas veel enne riigikogu 
valimisi, et maksud ei tõuse, kuid 
vaatamata sellele tõstetakse 
neid ikka,» ütles Kõlvart. «Kui riik 
lubas alles mullu maksta suurpe-
redele toetust ja võttis vastu sea-
dusemuudatuse, siis ei saa seda 
mõni kuu hiljem muuta.»

Kõlvarti sõnul on suurperede 
toetuste osas heitlikku meelt väl-
jendanud eeskätt sotsiaaldemo-
kraadid, kes andsid ühes teiste 
erakondadega suurperede toetu-
se seaduseelnõu sisse, võtsid hil-
jem sellelt allkirjad tagasi, andsid 
eelnõu uuesti sisse ja on nüüd 
taas meelt muutnud.

«Koalitsioonilepingust kumab 
läbi Reformierakonna mitmeaas-
tane tegevusplaan, kus panusta-
takse sellele, et tänased ebapo-
pulaarsed otsused on nelja aasta 
pärast unustatud ning järgmis-

teks riigikogu valimisteks on riigi-
kassa maksutuluga kosunud nii 
palju, et valijatele taaskord mee-
lehead pakkuda,» rääkis Kõlvart. 
«Teatavasti on avalikus sektoris 
alampalga tõstmine 60%-le me-
diaanpalgast Euroopa Liidu di-
rektiivist tulenev kohustus. Ise-
küsimus, kas sotsiaaldemo-
kraadid on veel valitsuses, kui 
nende lubaduste täitmise aeg 
kätte jõuab.

Maksutõusud ega kahane-
vad taristuinvesteeringud ei 
toeta paraku Eesti majandus-
kasvu. Nii ei ole plaanis Tallin-
na-Tartu ega Tallinna-Pärnu 
maantee väljaehitamine vaata-
mata Euroopa Liidu ees võetud 
kohustustele.  Koalitsioonilepin-
gust jääb ebaselgeks põlevkivi-
sektorit puudutav osa, sest põ-
levkivi ei tähenda üksnes elektri-
tootmist. Varustuskindlus ener-
giaga on niisama oluline kui ka 
uued tehnoloogiad, CO2 vähen-
damine ja hoiustamine. Ent löögi 
alla satuvad teisedki sektorid – 
pärast rasket koroonapandee-
miat hotelle eest ootav käibe-
maksutõus 9%-lt 22-le on kahet-
susväärne.»

Ühtlasi tekitab Kõlvarti sõnul 
arusaamatust ja küsitavust mi-
nisteeriumide segipaiskamine ja 
uute moodustamine. «Selguse-

«Kui teha pealiskaudseid ar-
vutusi Exceli tabelis, siis võib 
ehk tõesti tunduda, et riik saab 
asjast mingisugust tulu. Aga 
tegelikkus on hoopis midagi 
muud. Milleks enam Eestisse 
tulla, kui näiteks Lätis ja Lee-
dus võib samasuguseid teenu-
seid odavamalt saada?» aval-
das Eesti hotellide ja restora-
nide liidu tegevjuht Killu Maid-
la nördimust valitsuse maksu-
tõusplaani puhul.

Turismisektor on tagajalgadel 
värske võimuliidu ootamatust 
kavatsusest käibemaksu järgmi-
sel aastal tõsta. Ettevõtjate sõ-
nul annaks selline salakaval käik 
niigi räsitud turismisektorile hä-
vitava hoobi.

«See on ikka väga valus löök. 
Maksutõus mõjutaks meie äri 
tõsiselt,» kinnitas Maidla. Ette-
võtja sõnul jõuame oma kõrge 
käibemaksumääraga varsti Eu-
roopa tippude sekka, aga para-
ku ei tähenda see meie äridele 
ja majandusele midagi head. 
«Öeldakse küll, et maaslamajat 
ei lööda. Aga just sellise hoobi 
meie sektor valitsuse ootamatu 
plaaniga praegu sai,» nentis 
Maidla, kelle sõnul on tehtud 
kõva tööd, et alles eelmisest, 
Covidi-kriisist taastuda. «Loot-
sime, et ehk suudame sel aastal 
koroona eelse käibe saavutada. 
Oleme selleks ju võimsaid pin-
gutusi teinud. Säärast ootama-
tut lööki uuelt valitsuselt ei 
osanud aga kuidagi oodatagi. 
Nõutuks teeb seegi, et enne 

valimisi olid praeguse võimulii-
du erakonnad maksutõusu 
osas kardinaalselt teisel seisu-
kohal.»

Lööb jalad alt
«Kohtusime erakondade 

esindajatega ja kõik kinnitasid, 
et maksutõusu ei tule,» meenu-
tas Maidla, kelle sõnul hotelli- ja 
restoranisektor maksutõusuks 
järelikult ka ei valmistunud. Seda 
ootamatumalt tuli ettevõtjatele 
värskelt ametisse asu-
nud valitsuse 
plaan käibe-
maksu ikkagi 
tõsta.

«Olek-
sime 
ühe 
prot-
sendi 
suuru-
sest 
tõusust 
veel aru 
saanud. 
Kõik ju mõis-
tavad, et riigil on 
praegu keerulised 
ajad,» märkis Maidla. «Aga selli-
ne maksutõus, nagu valitsus-
koalitsioon nüüd plaanib, lööb 
meil igatahes jalad alt.»

Ka restoranide Lee ja Lore üks 
omanikest Kristjan Peäske nen-
tis, et maksutõusuplaan tuli ette-
võtjale ootamatult:  «Kahtlemata 
tekitab see muret.» Peäske 
meenutas, et samamoodi taheti 
maksusid tõsta 2015. aastal, 

toona tehtud analüüs näitas aga 
selgelt, et selline otsus vähen-
daks siinsete ettevõtete konku-
rentsivõimet ning tooks sellega 
lõppkokkuvõttes kasu asemel 
hoopis kahju.

«Maksutõus peegelduks ju 
hinnatõusus, mille peab vastu 
võtma meie külaline,» tõdes Pe-
äske. «Kuidas sellisele hinnatõu-
sule reageeritakse, seda saab 
lõplikult öelda ikkagi ainult pä-
rast vastavate sammude astu-

mist. Kuid midagi head meil 
praegu oodata küll ei 

ole.»
Peäske hin-
nangul võib 

sellise ot-
suse taga 
olla eel-
kõige as-
jaolu, et 
eelarve 
tegemine 

on pingeli-
ne protsess 

ning iga õle-
kõrs võib sellisel 

hetkel näida pääs-
terõngana. «Exceli tabe-

list vaadatuna võib ju tõesti 
paista, nagu saavutataks sellise 
muudatusega midagi positiivset. 
Tegelikkuses võib ennustada 
aga sootuks vastupidist efekti,» 
tähendas ettevõtja.

Maidla sõnul pole kuidagi või-
malik, et värskelt tehtud otsus 
oleks valitsuse poolt põhjalikult 
läbi kaalutud. «Kokkuvõttes 
teeb see ju kasu asemel kahju, 

ilma igasuguse kahtluseta,» 
märkis Maidla. «Kui teha pealis-
kaudseid arvutusi Exceli tabelis, 
siis võib ehk tõesti tunduda, et 
riik saab asjast mingisugust tulu. 
Aga tegelikkus on hoopis midagi 
muud. Turismisektor ja selle kõr-
valvaldkonnad on ju rahvusva-
heliselt väga konkurentsitundli-
kud alad. Milleks enam Eestisse 
tulla, kui näiteks Lätis ja Leedus 
võib samasuguseid teenuseid 
odavamalt saada?»

Läbimõtlematult  
tehtud otsus

Maidla sõnul on meie naa-
berriigid Läti ja Leedu sarnast 
maksutõusu juba varem proovi-
nud, aga tegid peale tagajärge-
dega tutvumist läbimõtlematu 
otsuse kähku ringi. «Väga suur 
mure on praegu Eesti turismi-
sektori tuleviku pärast,» tõdes 
Maidla. «See maksutõus puu-
dutab ühel või teisel moel kõiki 
meie sektoris töötavaid inimesi 
– kokku ligemale 30 000 töö-
tajat. Juba praegu kuuleme, et 
investeeringuid peatatakse, 
kuni olukord on selginenud. 
Keegi ei taha ju siia enam tulla, 
kui meil on selline vaenulik 
maksukliima.»

Maidla avaldas lootust, et 
plaanitavale maksutõusule te-
hakse põhjalikum mõjuanalüüs, 
mille valguses saab valitsuse 
praegune otsus loodetavasti ka 
ümber tehtud.

«Käibemaksu tõus mõjutab 
kõige rohkem vaesemaid ela-
nikkonna gruppe, sest nad 
tarbivad kõige suurema osa 
oma sissetulekust. Hinnatõus 
lisanduvast käibemaksust 
tundub praegu üldise hinna-
tõusu taustal vältimatu,» üt-
les Luminor panga peaökono-
mist Lenno Uusküla. «Praegu 
on eesmärgiks seatud riigi-
eelarve tasakaalu seadmine 
ükskõik millise hinnaga,» lisas  
Raivo Vare. 

Uusküla tõi maksutõusude 
puhul esile, et kahe protsendi 
suurune maksutõus tähendab 
eraisikute ja ettevõtete jaoks 
praeguse 20%-lise maksumäära 
juures koguni kuni 10% võrra 
suuremat maksu. Samas tulu-
maksuvaba miinimumi kehtesta-
mine kõigile on kasvatamas just 
selle grupi sissetulekuid, kes 
asusid varem nö maksuküüru ti-
pus ehk 2100 euro juures. Alla 
1200 eurose palga teenijate sis-
setulekud märkimisväärselt ei 
muutu.

Maksutõusude taustal tuleb 
tema sõnul vaadata aga ka eel-
arve üldist positsiooni ehk kui 
palju kogutud maksudest ma-
jandusse tagasi antakse. Käes-
olevaks aastaks on plaanitud 
majanduse toetamine ning see 
on vajalik arvestades eelmisel 
aastal toimunud majanduslan-
gust ning väikest käesoleva aas-
ta kasvuootust. 

Eelarvedefitsiidi vähendamine 
on aga mõistlik siis, kui majan-
dus jõuab tagasi oma kasvutren-

dile. Praegu prognoosid seda 
veel järgmiseks aastaks ette ei 
näe, nii et majanduse toetamine 
järgmisel aastal võib olla samuti 
põhjendatud.

Samas on uues koalitsiooni-
leppes palju punkte, mis räägi-
vad keskkonnajalajälje ja pahede 
maksustamisest, samuti vara-
maksudest. «Need punktid on 
praegu üldsõnalised, kuid vaja-
vad lähiaastatel suurt debatti. 
Liikumine teiste maksude suu-
nas on mõistlik. Küll aga on vaja 
alles algatada ühiskondlik arute-
lu neil teemadel,»  nentis Uuskü-
la.

Riik võttis tarbimislaenu
«Mulle ei meeldi uue koalit-

sioonilepingu puhul eriti see, et 
valimiste ajal ei räägitud uu-
test maksutõusudest ega 
maksudest sisuliselt midagi,» 
lausus majandusanalüütik Rai-
vo Vare.

Uue valitsusliidu lubaduse 
juures tõsta käibemaksu ja tu-
lumaksu juhtis Vare tähelepanu 
sellele, et kuskilt peab riik raha 
kokku ikkagi korjama, kui teki-
tatud on niisugune puudujääk. 
«Reformierakonna, Isamaa ja 
SDE koalitsiooni ajal võeti ju 
isegi riigi poolt tarbimislaenu, 
mida Eesti riigis varem kunagi 
õieti tehtud ei ole. Millest siin 
veel rääkida, et kust see puu-
dujääk äkki tekkis.»

Praegu on prioriteediks sea-
tud riigieelarve tasakaalu sead-
mine ükskõik millise hinnaga. 
«Loomulikult ei jätku selle val-

guses mahti tegeleda riigi ma-
janduse arendamise ega ette-
võtluse turgutamisega,» nentis 
Vare, kes ei osanud suurt midagi 
arvata ka uute kavandatavate 
maksude, nagu automaks osas. 
«Kui lugeda auto-
maksu filosoofi-
list poolt, siis 
eesmärgiks 
saab olla 
stimu-
leerida 
auto-
dest 
loobu-
mist ja 
pare-
mate 
ning 
keskkonda 
vähem reos-
tavate autode tu-
rule tulekut. Kui kuula-
ta, mida ütleb uue koalitsiooni 
ühe erakonna juht, siis tema 
räägib vastupidist, kõige vane-
mad ja viletsamad autod hakka-
vad kõige vähem maksma. Nii 
pole siin selgust isegi koalitsioo-
nis endas.»

Kui riik ei investeeri, siis 
kust tuleb kasv?

Vare lisas, et autode maksus-
tamine pole mingi suur probleem 
ega Eesti omapära. Kohalikul ta-
sandil automaksu juba enam kui 
20 aastat tagasi Tallinnas proo-
viti, aga siis selgus, et autosid 
hakati registreerima väljaspool 
pealinna ning nõnda see maks 
kaduski.

Eraldi probleemiks on Vare 
sõnul veelgi suuremal määral ku-
junemas riigi investeeringute vä-
hendamine. «On asutud seisu-
kohale, et parim investeering on 
mitte teha investeeringuid. Väi-

detavalt oleme sellega 
juba 500 miljonit eu-

rot kokku hoid-
nud. Hetke või-

duloogika on 
praegu 
juhtkohal. 
Ent inves-
teeringute 
mõte 
seisneb 

hoopis sel-
les, et kui 

täna ei inves-
teeri, siis hom-

me tulu ei saa. 
Lõigates maha inves-

teeringuid astume lõplikult 
tuleviku arvel kõri peale. See 
pole eriti mõttekas tegevus. 

Kui võtsime laenu tarbimiseks 
ja mitte investeerimiseks, siis 
peaks olukord olema hoopis 
vastupidi. Iga mõistlik inimene ja 
institutsioon võtab laenu millegi 
tegemiseks või ostmiseks. In-
vesteerin millessegi, mis on va-
jalik. Pärast läheb seetõttu olu-
kord paremaks ja maksan taga-
si.

Meil on investeerimine arva-
tud kuluartikli hulka ja see on 
põhimõtteliselt vale lähenemine. 
Viimane valitsus võttis 1,5 miljar-
dit eurot laenu, et see lihtsalt nö 
ära süüa, mitte aga selleks, et in-
vesteerida.»

tuks jääb nende otsuste ajend, 
millele toetudes need otsused te-
hakse. Ka ei olnud kahe ministee-
riumi ehk keskkonna- ja maaelu-
ministeeriumi senisel kujul kaota-
mine ning majandusministeeriumi 
ülesannetest ilmajätmine arutu-
sel valimiste eel. Maaeluminis-
teeriumi kaotamine tähendab 
enamat kui ühe riigiasutuse likvi-
deerimist, andes signaali sajandi-

te vältel meie rahvale oluliseks ol-
nud maaelule. Eesmärk peaks 
olema olemasolevate ministee-

riumide tõhususe tagamine, 
sest kuidas kujutame ette 

maaeluministeeriumi 
baasil ühistransporti, 

muuhulgas lennun-
dust juhtivat minis-
teeriumi. Loodeta-
vasti ei lõpe see 
kaosega eluga 
maal ega õhus,» 
rääkis Kõlvart.

Eesti linnade ja 
valdade liitu juhtiva 

Kõlvarti hinnangul ei 
ole ka maksutulude 

jaotus kohalikele omava-
litsustele piisav, et tagada 

nende toimetulek, ning siin-
kohal ei saa  lähtuda nö rikkama-
te ja nõrgemate omavalitsuse 
toetuste ümberjagamisest. «Kõik 
maksu- ja hinnatõusud tekitavad 
toimetulekuprobleeme ning 
täiendavat koormust ka kõigile 
kohalikele omavalitsustele, ent 
paraku täiendavaid vahendeid 
neil ei ole. Reklaami- ja turismi-
maks annab omavalitsusele väi-
kest tulu, samas kui täiendavaid 
makse tuleb küsida ikka sellesa-
ma maksumaksja käest, keda oo-
tavad niigi riiklikud maksutõu-
sud.»

Teadlane Anu Toots: Käibemaksu tõstmise tõttu 
kannatavad enim väiksema sissetulekuga inimesed

Mihhail Kõlvart: Uus valitsusliit kahjustab majanduse 
konkurentsivõimet ja riigi usaldusväärsust

Killu Maidla: Käibemaksu tõus annaks kriisidest  
niigi räsitud majutusasutustele hävitava hoobi

Raivo Vare: Vaesumine tulekul, käibemaksu  
tõstmine viib taas uue hinnatõusuni

TÕUSVAD MAKSUD: 
Uus valitsus karistab 
kriisides räsitud 
kohalikke ettevõtteid ja 
vaesemaid inimesi

Maksutõus kergitab ka hindu ning inimesed peavad senisest veelgi hoolikamalt vaatama, mida nad osta jaksavad. Foto on illustratiivne.  Albert Truuväärt

Aivar Jarne
Linda-Mari Väli
pealinn@tallinnlv.ee

Millised maksutõusud ja  
muudatused meid ootavad?

• Käibemaks tõuseb 2024. 
aastal 20%-lt 22%-ni, maju-
tusasutustel 9%-lt 22%-ni.

• Üksikisiku ja ettevõtte tulu-
maksu kerkib 2025. aastal 
20%-lt 22%-ni.

• Juulist 2024 hakkab kehti-
ma automaks.

• Pakenditele ja plastile lisan-
dub maks.

• Suureneb hasartmängu-
maks.

• 2024. a kaob maksuvaba 
tulu laste, abikaasa ning 
eluasemelaenu intresside 
eest.
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Sotsiaalmeedias on seoses ees ootavate, pretseden-
ditult suurte  maksutõusudega meenutatud peami-
nistripartei valimisreklaami aastast 2007, mis pais-
tis silma oma küünilisuse ja üleolevuse poolest. 

Mäletatavasti nõuab selles teleklipis kuri mõisahärra koos 
oma kubjastega kurnatud ja värisevalt talurahvalt iga päev: 
«Aeg makse maksta, mats!» Ainult reede on maksuva-
baks tehtud, mille puhul siis talu- ja mõisarahvas üheskoos 
rõõmsalt tantsu vihuvad. Kõik see pidi reklaamima kavan-
datavat maksulangetust.

Järjepidevus seisneb muidugi selles, et justnagu praegu-
sedki maksutõusud, rikastas toonane niinimetatud maksuva-
ba reede projekt tegelikult kõige rohkem teenivaid inimesi. 
Omaette märkimisväärne, et juba toona ei positsioneerinud 
maksuvabade reedete eest võitlejad selles reklaamis end ise 
maarahvaks, vaid kõrgema ehk ülemklassi valitsejateks, kes 
teevad rahvale «kingituse». Õigupoolest nõnda nagu nüüdki.

Tegelikult võidavad maksutõusudest muidugi jõukad ja 
kaotavad vähekindlustatud. Muuhulgas kuuluvad võitja-
te hulka meil tegutsevad välismaise odavtoidu müüjad, sest 

rahvas vaesub kiirenevas 
tempos. Poekettidele annab 
maksutõus täiendava või-
maluse tõsta hinda mitte 
vaid need loetud protsen-
did, vaid märksa rohkem. 
Nõnda nagu seda kogu aeg 
on tehtud, tuues põhjuseks 
igasuguseid asjaolusid. 

Rääkides aktsiisitõusudest: keegi ei hakka vähem auto-
ga sõitma ega viina jooma, vaid maksud sõidavad taas Lät-
ti. Automaks peaks olema aga õiglane: tuleks maksustada 
mootori võimsust kilovatipõhiselt ja jätta mingi osa maksu-
vabaks. Ühest küljest oleks see roheline mõttelaad, teisalt ei 
kasuta pered ega pensionärid võimsaid sõidukeid. Kui räägi-
takse CO2 põhisest maksustamisest, ei tasuks unustada, et 
keskmine pere ei jaksa iialgi elektriautot või moodsat hüb-
riidi osta. Niisiis oleks automaks taolisel kujul taas kingi-
tus rikastele. Majutusasutuste käibemaksu tõstmisest ei ta-
su rääkida: see on vesi platvormi kaudu pakkujate veski-
le, kust teadagi riik üldiselt makse ei saa. Seega – kui ho-
tellid kaotavad külalisi, on see taas kingitus jõukamatele. Ja 
nii edasi.

Asi pole isegi niivõrd maksutõusudes. Vaadates tavalise 
keskmise pere seisukohalt, on oht laiemas plaanis usu kao-
tamine homsesse. 

Isegi kui jätta sõja foon kõrvale, siis mis oleks siinse pük-
sirihma pingutamise mõte või idee? Lootus, et kunagi tuleb 
parem mõisahärra? Kõik kavandatavad maksutõusud,  eri-

ti mis puudutab perede maksusoodustuste kao-
tamist, tõstavad üsna järsult väljarännet.  Lii-
ga lihtne on siin üle mõistuse kalliks läinud 
kinnisvara maha müüa. Ja kusagil Lõuna-Eu-
roopas, kus väikeärisid minimaalselt maksus-
tatakse ning kinnisvara hind odavam, ma-
jandada end turistikorterite vm ettevõtluse-

ga. Sealne rahvas on mugav, kuigivõrd 
ei pingutata, eestimaalased oma töö-
kusega seega teretulnud. Selles mõttes 
unustavad nii 2007. a kui praegu ka-
vandatavate maksupoliitikate autorid, 
et teoorjus kaotati Eestis juba 1868. 
Me konkureerime majanduskeskkonna 
mõttes – vaadates eestimaalaste kin-
nisvaraoste ja väljarännet – juba palju 
aastaid mitte niivõrd Soomega, vaid 
Lõuna-Euroopaga. Ainuüksi seetõttu 
ei tohiks me siia rajada mingit kõr-
gete maksude saart.

Matsid hakaku 
rohkem maksma?

Virkko Lepassalu,  
vanemtoimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Maksutõusudest 
võidavad jõukad, 
kuid kaotavad  
vähekindlustatud.

tähelepanu ja osalemist. Loo-
dame, et see jätkub samamoo-
di. Aga ka see ei olene ainult 
linnast.  Kui meil oli võimalus 
võõrustada WTA tenniseturnii-
ri, siis riigi panus piirdus ainult 
kultuuriministeeriumi rahastu-
sega.  Kui Tallinna linn poleks 
appi tulnud, siis seda üritust po-
leks toimunud.»

Sportimise jaoks on Teriku 
sõnul oluline rajada Lasnamäele 
olümpiamõõtmetes ujula. «Me 
väga loodame, et see ujula siis-
ki tuleb,» tähendab ta. «Linna 
käes on hulk spordikeskusi, mis 
ei lähtu ainult kasumi teenimi-
se, vaid rahva tervise eesmär-
gist. Ja pakume tegutsemiskoh-
ti spordiklubidele. Võtame näi-
teks Sõle spordikeskuse, mis on 
linna enda oma ja kus harjuta-
vad paljud sportlased. Või sa-
ma  Pirita velodroomil.  Lin-
na rolli me sageli ei märkagi, 
aga kui midagi jääks tegema-
ta, siis oleks kohe küsimist, et 
miks nii.»  

Linn toetab ka võistlusspor-
diga tegelevaid klubisid. «Meil 
on palju spordivõistkondi, kes 
on edukalt esinenud ka rahvus-
vahelistel võistlustel ja keda linn  

toetab,» räägib Terik. «Ka see 
annab olulise pildi ühest sport-
likust linnast.»

Kunagi õpilasmalevaid juhti-
nud Teriku sõnul saaks sporti roh-
kem ka malevatesse tuua. «Seda 
on muidugi võimalik siduda, et 
käsikäes oleks treening  ja töö,» 
ütleb ta. «Peale tööd on noortel 
malevas vaba aeg ja kui töö käib 
mõnel spordiobjektil, saame üp-
ris  lihtsalt neid huve ühendada. 
Seda mõtet saab kindlasti eda-
si arendada. Tallinn saaks nii-
moodi ka ja noorte töökasva-
tamise osas kogu riigile eesku-
ju näidata.»

Mupost rääkides leiab Terik, 
et sellel peaks olema rohkem õi-
gusi.  «Mupo võiks täita ka sel-
liseid ülesandeid, mis tunduvad 
igati loogilised, aga pahatihti po-
le seadusandja andnud  pädevusi 
seda teha,» lausub ta. «Kui näi-
teks praegu keegi kõnniteel par-
gib, siis teda saab küll menet-
leda. Aga kui auto justkui kor-
raks peatub, siis pole mupo töö-
tajal seda juhti kuidagi võima-
lik kinni pidada ega tema lah-
kumast takistada. Või võtame 
ühistranspordis piletita sõitjate 
kontrollimise. Mupo töötajal ei 

ole õigust rikkujaid kinni pida-
da. Ka siin oleks mupole vaja 
pädevusi juurde anda. Proble-
maatiliste bussijänestega tege-
lemisel tuleb kaasata riigi po-
litsei, aga kas see on otstarbe-
kas? On ka teisi korrarikkumi-
si, mille puhu peab mupo kaa-
sama kolleege politseist. Kõik 
need juhtumid saaks ju tege-
likult mupo ise ära lahendada, 
koormamata politseiressurssi, 
mida me teame, on niigi napilt. 
Oma oskuste ja teadmiste poo-
lest võiks mupo täita palju roh-
kemaid ülesandeid, kui tal prae-
gu lubatakse. Selle murega po-
le Tallinn üksi, vabariigi valit-
suse ja meie seadusandja poo-
le on pöördunud ka linnade ja 

valdade ja liidu esindus ja loo-
dame, et see asi ka leiab sea-
dusandja heakskiidu.»

Teriku hinnagul suhtuvad lin-
lased ja külalised muposse hästi. 
«Tallinna inimesed on juba har-
junud, et meil on munitsipaalpo-
litsei, kelle poole eri muredega 
pöörduda,» märgib ta. «Olen ka 
oma välismaa tuttavatelt ja sõp-
radelt, kes on Tallinnas käinud, 
kuulnud kiidusõnu. Sest mupo 
on eriti kesklinnas väga nähtav 
ja see loob turvatunnet juurde. 
Mupo aitab nii Tallinna elanik-
ke kui meie külalisi alati, kui te-
kivad probleemid. Kasvõi mõ-
ne vaatamisväärsuse või hotel-
li leidmisel.»

«Linn on toetanud suuri rah-
vusvahelisi võistlusi, mis 
muidu poleks üldse Eestisse 
jõudnudki,» selgitab Terik. 
«Kui meil oli võimalus võõ-
rustada WTA tenniseturniiri, 
siis riigi panus piirdus ainult 
kultuuriministeeriumi rahas-
tusega. Kui Tallinna linn po-
leks appi tulnud, siis seda 
üritust poleks toimunud.»

Teriku sõnul liigub linn kind-
lasti edasi Tallinna Haigla raja-
misega. «See on mõeldud ju ter-
ve regiooni inimeste aitamiseks,» 
lausub ta. «Üksi ilmselt linn se-
da rajada ei saa. Eks katteallika-
te leidmine on keeruline, kui riik 
haigla rajamisega endiselt kaasa 
ei tule. Riik ei suhtle omavalit-
sutega Euroopa raha jagamisel 
just piisavalt ning seda on Eu-
roopas ka välja toodud. Samas 
me haigla rajamist kindlasti poo-
leli ei jäta.»

Samuti peab Terik otsustama, 
mida teha laguneva linnahalli-
ga. «Ilmselt on linnahalli selli-
sel kujul  kordategemine keeruli-
ne,» lausub ta. «Me peame nüüd 
ühiskondliku aruteluga otsusta-
ma, kas rahalises mõttes võiks 
mõnda selle väärtuslikumat osa 
konserveerida. Või on selle pai-
ga aeg ümber. Oma arvamuse 
peavad saama välja öelda kõik 
huvigrupid.» 

Turvaline linn
Teriku alluvusse jääv mupo 

vastutab kriiside ajal linnaelanike 
turvalisuse eest. «Kriisidest rää-
kides sõltub meie edu sellest, kui 
head koostööd teeme eri part-
neritega,» märgib Terik. «Olgu 
see politsei, päästeamet või mi-
litaarstruktuurid. Sellest sõltub 
Tallinna inimeste heaolu. Palju 
on räägitud näiteks varjumis-
kohtadest. Need on linnas mit-
mel pool märgistatud, aga pea-

me mõtlema ka sellele, et kriis ei 
pruugi olla pelgalt rünnak, mis 
linna võib tabada. Varjumiskoh-
tadest üksi ei piisa. Loomulikult 
on vaja inimesi varustada veega, 
toiduga, elektriga jne.»

Teriku hinnangul tuleb jätka-
ta teemadega, mis meil on juba 
koroonapandeemiast teada. «On 
vaja eri isikukaitsevahendeid, või 
kui on elektrikatkestus, siis peaks  
linnavaraamet hoolitsema elekt-
rigeneraatorite olemasolu eest, et 
saaks pakkuda olulisteks vaja-
dusteks elektrit,» räägib ta. «Ja 
veel nõuab kriis seda, et linla-
sed oleksid hästi kursis, kuidas 
ja mismoodi hädaolukorras käi-
tuda. Kriisi juhtimisel on linnal 
oma koostöö päästeametiga. Ma 
usun, et nii Tallinn kui ka tei-
sed omavalitsused tulevad nen-
de ülesannetega toime, kui an-
takse piisavalt ressurssi. Alati ki-
pub olema nii, et ressurssi on vä-
hem kui peaks olema.»

Rääkides spordist, tõi Terik 
välja eesmärgi, et vähemalt 70% 
elanikest liiguks aktiivselt. «Siin 
ongi linna roll luua võimalusi 
kus ja kuidas liikuda,» märgib 
ta. «Meil Tallinnas on suurepära-
sed võimalused liikumiseks ole-
mas. Nõmmel asuvad rabarajad, 
kus saab jooksmas käia, meil on 
Stroomi mets, meil on Kadrioru 
park. Meil on  olemas ka män-
gu- ja spordiväljakud, kus linna-
elanikud saavad nii-öelda pileti-
vabalt käia.»

Sport massidesse
Lisaks saab linn toetada pro-

fisporti ning võistlemist. «Linn 
on toetanud ka suuri rahvusva-
helisi võistlusi, mis muidu poleks 
üldse Eestisse jõudnud,» selgi-
tab Terik. «Need pole vähetäht-
sad ka turismi jaoks ja toovad 
majanduslikku tulu. Tõepoo-
lest, need võistlused  toovad 
Tallinna palju rahvusvahelist 

ANDREI KANTE: Lähtuda tuleb alati laste huvidest. Kui meil on ühiskonnale 
kadunud põlvkonnad, peame selle eest tulevikus kallilt maksma

TIIT TERIK: Meil on linn täis tasuta sportimispaiku, liikuda võiks 70% elanikest

«Ma ei poolda loosungeid, 
et ühise tuleviku nimel tuleb 
midagi ohverdada. Me ei to-
hi ohverdada ainsatki last 
ega ühtegi saatust,» lausub 
Andrei Kante, kelle sõnul 
näeb ta hariduses üha suu-
remat kihistumist.

Kante on tegelenud kogu elu 
õpetamisega. Algul oli õpetaja, 
siis kahe kooli direktor korra-
ga. «Kool ja kõik kooliga seon-
duv on suur osa minu elust. 
See, mis praegu kooli ümber 
ja koolis toimub, ajendas mind 
seda otsust tegema. See oli ras-
ke valik,» ütleb ta ise, lisades, 
et tema kogemustest koolide 
juhtimisel on uues ametis ka-
su. «Me kõik tahame problee-
midele konkreetseid lahendusi 
ning õpetajad on selles osas vä-
ga nõudlik kontingent. Ka lap-
sevanemad soovivad oma kü-
simustele konkreetseid vastu-
seid. See on täpselt see oskus, 
mille ma endaga kaasa võtan.»

Kante on käinud ka Swed-
bankis spetsiaalselt koolidirek-
toritele mõeldud juhtimiskoo-
litusel. «Kõige olulisem õppe-
tund, mille Swedbankis sain, oli 
see, et igast keerulisest olukor-
rast leiad väljapääsu, kui hin-
dad ümbritsevaid inimesi ja 
oskad nende tuge kasutada,» 
räägib  ta. «Tahaksin, et Tal-
linn annaks praegustes turbu-
lentsi tingimustes kõigile ela-
nikele selle, mida pank oma 
töötajatega teeb – kindluse ja 
turvatunde.»

Kante sõnul tuleb tänapäeva 
hariduses ette kihistumist. «Se-
da on näha isegi klassis,» mär-
gib ta. «Kui klassis on soodne 
keskkond, on lastel võrdsed õi-
gused haridusele ja nad on ka 
motiveeritud. Samas kui mõnes 
klassis keegi rikub distsipliini, 
väheneb ka heal tasemel hari-
duse kättesaadavus.»

Samuti on erinevused kooli-
de tasemes. «Näiteks ülelinnali-
se vastuvõtuga koolid on aka-
deemiliselt väga edukad, nad 
saavad enda õpilasi katsetega 
valida. Teised koolid on kohus-
tatud absoluutselt kõiki harima. 
Samas on hariduse kriteeriumid 
ja ootused kõikidele koolidele 
samad. Kool peab pakkuma mit-
mekülgset õpikeskkonda. Kui 
kõik on akadeemiliselt korras, 
on seda lihtsam täita. Tavaline 
Tallinna linnaosakooli fookus 
on aidata igal lapsel põhihari-
dust omandada.»

Moodulkoolimaju juurde
Kante sõnul võiks kool pak-

kuda lastele ka võrdseid võima-
lusi huvihariduseks võimalikult 
laial skaalal. «Koolide paku-
tavast huviharidusest puudub 
tihtipeale sport või on kooli-
des selleks napid võimalused,» 
märgib ta. «Koolides pakuvad 
huviharidust mitmed klubid ja 
ringid, kuid kahjuks pole need 
maksumuse tõttu kõigile kätte-
saadavad. On olemas ka linna 
doteeritavaid tasuta klubisid ja 
spordiringe, kuid nende maht 
on piiratud.»

Sport on oluline, sest lap-
sed liigutavad end tänapäeval 
vähe. «Nii koolides kui ka las-
teaedades on edukalt ellu vii-
dud programm «Liikuma kut-
suv kool», mida tehakse õpe-
tajate ja aktiivsete õpilaste en-
tusiasmi abil,» lasusub Kante. 
«Loodan, et uus kehalise kasva-
tuse riiklik programm, mis on 
ümber nimetatud liikumisõpe-
tuseks, integreerib liikumiste-
gevused kogu haridusse. Palju  
räägitakse sellest, kuidas õpila-
sed on õppimisega ülekoorma-
tud, mistõttu nad eriti ei liigu-
ta. Liikumine on aga meie tu-
levaste kodanike tervis.»

Huviharidus ja nö kogupäe-
vakool on otseselt seotud õpi-
laste rahuloluga. Kante hin-
nangul ei saa koolide edukust 
mõõta vaid eksamitulemuste-
ga. «Oluline on ka rahulolu õpi-
keskkonnaga, sealhulgas õpi-
laste, õpetajate ja lapsevane-
mate rahulolu. Kui me õpeta-
me kõiki lapsi siis ei saa öel-
da, et vaid eksam on objektiiv-
ne,» lausub ta.

Mõnda kooli on tung väga 
suur ning ka põgenike juur-
devool on paisutanud õpilas-
te arvu. Samas võib õpilaste 
arv sündide vähenemise tõttu 
hakata taas kahanema. Seetõt-

tu pole mõttekas ka uute suu-
remate koolimajade ehitami-
ne.  «Päästerõngaks on saanud 
moodulklassid. Seda praktikat 
võiks laiendada, kuid selleks 
on ka ressursse vaja,» mai-
nib Kante.

Eri keelt rääkivad õpilased 
ühte kooli

Õpilaste arvu hakkab paisu-
tama ka üleminek eestikeelsele 
haridusele. 1. septembrist 2024 
kaob ära laste eraldamine ema-
keele alusel. Lapse elukoht hak-
kab olema kõigi laste jaoks pa-
rameeter, mille järgi linn kooli 
määrab. Lähim kool võtab vastu 
absoluutselt kõik õpilased. «Kar-
dan, et mitte ainult Eesti koolid, 
vaid ka lasteaiad pole selleks val-
mis,» tähendab Kante. «Ühe koo-
li katuse alla peaksid kogunema 
kõik lapsed, olenemata keelest. 
See tähendab, et kõikide kooli-
de õpetajad peavad valdama ees-
ti keelt ja olema valmis õpetama 
eesti keelt emakeelena.»

Kante sõnul on eesti keele-
le üleminek vältimatu, seadus 
näeb ette, et see juhtub 2024. 
aastal. «See puudutab nii laste-
aedu kui ka koole. Peame ülemi-
nekul toetama inimesi, kes ha-
ridussüsteemis töötavad,» lau-
sub ta. «See aga, millest kõik 
vaikivad, on eesti keele õpe-
tajate puudus. Kahjuks on ko-
lossaalne personalipuudus kest-
nud juba aastaid. Keegi ei mõt-
le sellele, mida juba Covidi kriis 
on õpetajatele maksma läinud. 
Keegi ei mõtle sellele, kui palju 

on läbipõlenud õpetajaid ja mi-
da eesti õppekeelele üleminek 
meile maksma läheb. Keegi ei 
lugenud kokku, kui palju tasuta 
tööd koolid Covid-19 perioodil 
tegid, sealhulgas sotsiaaltööd. 
Peaasi, et lapsed ei peaks üle-
mineku all kannatama.» 

Õpetajate nappuse vastu ei 
ole kerget rohtu. «Minu üles-
kutse neile, kes uue põhikoo-
li- ja gümnaasiumiseaduse väl-
ja töötasid, on, et tulge kooli 
tööle,» ütleb Kante. «Õpetage 
minimaalse koormusega näi-
teks neli tundi eesti keelt. Kut-
sun kõiki kooli, et luua selles 
tõeline eestikeelne keskkond. 
Miks ei käi riigikogu liikmed 
ajalugu ja ühiskonnaõpetust 
õpetamas?»

Kante hinnangul on õpetaja-
te puuduse vähendamiseks va-
ja riiklikke programme. «Võib-
olla neist kohtadest, kus koolid 
on suletud, oleks võimalik õpe-
tajaid siia üle viia,» pakub ta.

Kante tahab oma tööd abilin-
napeane teha hästi, tema jaoks 
on see eelkõige kooli teenimi-
ne. «Lähtuda tuleb laste huvi-
dest. Ma ei poolda loosungeid, 
et ühise tuleviku nimel tuleb 
midagi ohverdad,» märgib ta. 
«Kui meil on ühiskonnale ka-
dunud põlvkonnad, peame selle 
eest kallilt maksma. Me ei tohi 
ohverdada ainsatki last ega üht-
ki saatust. Küll aga näen kee-
lekümblusõpetajana tekkivaid 
raskusi ja seda, et tugisüstee-
mi ei saa luua ainult kooli jõu-
dudega.»

ABILINNAPEADE UUED KANDIDAADID TIIT TERIK JA ANDREI KANTE: 
Tallinn vajab uut ujulat, moodsat haiglat ning hea hariduse jätkumist
«Ootame pikisilmi, et saaksime 
Lasnamäele olümpiaujula ra-
jada. Soovime, et suur osa ini-
mestest liiguks senisest veelgi 
rohkem,» märkis Tallinna spor-
divaldkonna abilinnapea kan-
didaat Tiit Terik. Teine abilin-
napea kandidaat Andrei Kante 
peab oma eesmärgiks Tallinnas 
hea hariduse pakkumist lastele.

Linnapea Mihhail Kõlvart 
lausus, et uute abilinnapeade 
valikul oli määrav nende pä-
devus ja professionaalne taust. 
«Nii Tiit Teriku kui ka Andrei 
Kante haridus ja varasem töö-
kogemus toetavad linnajuhtimi-
se väljakutsetega hakkama saa-
mist,» lausus ta. «Mõlema abi-
linnapea valdkondades ootavad 
ees keerulised ülesanded. Linna-
vara ja linnamajanduse valdkon-
nas on vaja edasi liikuda suur-
te projektidega nagu linnahall 
ja Tallinna Haigla, ning valmis 
tuleb saada linnateatri hoone. 
Hariduse osas ootab ees koo-
livõrgu arendamine, valitsuse 
käivitatud haridusreformi ellu-
viimine ja järjest kasvavad väl-
jakutsed seoses hariduslike eri-
vajadustega lastega.»

Linn kavandab Lastekodu täna-
va remonti, et muuta see täna-
päevaseks, rohelisemaks ja kõi-
kide liiklejatega arvestavaks. 
Plaanis on luua jalgratturitele, 
jalakäijatele ja sõidukitele üks-
teisest selgelt eraldatud liiklus-
ruum, kus piisavalt ruumi ka 
haljastusele. Mullu oktoobris 

toimus projekteerimistingimus-
te eelnõu tutvustav avalik aru-
telu ning nüüd saavad kõik nä-
ha selle alusel valminud eskiis-
projekti veebilehel tallinn.ee/
lastekodu. Ettepanekuid eskiis-
projektile saab esitada veebi 
tagasisidevormi kaudu 19. april-
lini.

Aita Lastekodu tänavat kujundada!

«Me kõik tahame probleemidele konkreetseid  
lahendusi ning õpetajad on selles osas väga nõudlik 

kontingent. Ka lapsevanemad soovivad oma 
 küsimustele konkreetseid vastuseid. See on täpselt 

see oskus, mille ma endaga uude ametisse kaasa 
 võtan,» lausus Kante.

Teriku sõnul tuleb avaliku arutelu käigus selgitada, milline saatus ootab 
linnahalli.

Kirglik aednik ja kalamees

«Olen loodusinimene, ja mit-
te ainult sellepärast, et olen 
hariduselt bioloog,» lausub 
Kante «Mulle väga meeldib 
looduses viibida, ma laen 
end seal. Mul on väike aed, 
kus kasvatan enda vajadus-
teks eri taimi. Mõned aastad 
tagasi olin kirglik kalamees, 
kuid kahjuks ei saa ma oma 
tiheda graafiku tõttu endale 
lubada nii tihti looduses vii-
bimist, kui tahaks. Ja ma ar-
mastan ka teatrit.»

• 2015. aastal omandas And-
rei Kante Tallinna Ülikoolis 
magistrikraadi hariduse juh-
timises. Ta on lõpetanud 
2008. aastal Tallinna Üli-

kooli keemia kõrvalainega 
bioloogia erialal ning oman-
danud samas magistrikraa-
di merebioloog-keskkonna-
spetsialistina. 

• 2021. aastal valiti Andrei 
Kante Tallinna volikokku. 
Alates 2017. aastast on ta 
olnud Lasnamäe gümnaa-
siumi direktor ja alates 
2019. aastast juhtinud ka 
Lasnamäe vene gümnaa-
siumi. 

• Aastatel 2006-2019 on ta 
olnud Tallinna humanitaar-
gümnaasiumis bioloogia- ja 
keemiaõpetaja ning aren-
dusjuht ja 2007-2010 Tartu 
Ülikooli Eesti mereinstituudi 
laborant-tehnik.

Kaitseliidu liige ja noorte sõber
• Tiit Terik omandas 2015. 

aastal Tallinna Ülikoolis rii-
giteaduste magistrikraadi. 
Varasemast ajast on tal Tal-
linna pedagoogilisest semi-
narist kõrgharidus noor-
sootöö ja sotsiaaltöö alal. 
Ta on olnud õpilasmaleva 
juht.

• 2022. aasta augustist on 
Terik olnud Tallinna volikogu 
aseesimees, aastatel 2021-

2022 kultuuriminister ning 
2019-2021 Tallinna volikogu 
esimees, juhtides samal ajal 
ka Eesti linnade ja valdade 
liitu. 

• Aastatel 2016-2019 kuulus 
Terik riigikogu XIII koossei-
su.  2007-2016 juhtis Nõm-
me ja Pirita linnaosavalit-
sust. Terik on Keskerakonna 
liige ja kuulub Kaitseliidu 
Harju malevasse.
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Tervisliku eluviisi juurde 
käib ka tervislik toit. Muuhul-
gas oli METL-il arutelu tee-
mal «Kuidas teadus toidulauale 
jõuab?». Sellest vestlesid Mati 
Food asutaja ja tegevjuht Triin 
Remmelgas, toidu- ja fermen-
tatsioonitehnoloogia arendus-
keskuse (TFTAK) funktsio-

naalsete toitude ja jooki-
de arendussuuna juht 

Rain Kuldjärv ning 
Bugbox asutaja ja 
tegevjuht Erlend 
Sild. Näiteks oli 
teemaks, kas pu-
tukajahu sisalda-
vad tooted asen-
davad peagi täieli-

kult tavapärase liha. 
«Putukad võivad meis 

esile kutsuda väkk-ref-
leksi, aga kui me lähe-

me tagasi 16. sajandisse, mil 
Ameerikast toodi Europasse 
kartul, demoniseeriti ka seda 
ning võttis aega, kuni kartul 
meie toidulaual asendamatuks 
sai,» lausus putukatööstur Er-
lend Sild. «Samamoodi olid 
koorikloomad veel 50 aastat 
tagasi Euroopas põhitoiduks 
rannakaluritele, teised neid ei 
söönud. Praegu aga pakutak-
se meile igas putkas sushit – 
toorest kala.» 

Seeneniidist «kalafilee»
Silla sõnul on tänapäeval tar-

bijatel eelis, et osta võib kõike, 
mida poodides ja restoranides 
pakutakse, sest toidu ohutus 
on kaitstud. «Nii on ka putu-
kate turg reguleeritud ja defi-
neeritud on liigid, mida inime-
se toidus võib kasutada,» mai-
nis ta. 2021. aastal tehti Ees-
tis siseriiklik otsus, mida võib 
toota ja milliseid liike kasva-
tada. Lubatud putukaliigid on 
näiteks rändtirts, kilk, toakilk 
ja teatud liiki kärbsevastsed. 
Silla juhitav ettevõte Bugbox 
aretab inimtoiduks kilke, too-
tes putukatest keskkonnasääst-
likul moel valke. «Võtmekü-

simuseks on vaid tehnoloogia 
kiire arendamine,» ütles Sild.

Toidutehnoloogia iduettevõ-
te Mati Food arendab mükoval-
gust ehk seeneniidistikust kala- 
ja lihafilee moodi tooteid. Ette-
võtte asutaja Triin Remmelga-
se sõnul loodetakse kahe kuu 
jooksul juba toidupoe lettidele 
jõuda. Tõsi küll, esialgu on see-
neriigist pärit analoogide kilo-
hind kaks korda kõrgem kui pä-
ris kanafileel. Teistes Euroopa 
Liidu riikides on liha odavam 
liidu enda toetuste tõttu. «Kõi-
ge suurem osakaal EL-i toetus-
test läheb ju loomakasvatajate-
le,» tõi ta välja. «Kui me liha 

MELT FOORUM:  
Kas tulevikus  
sööme rohutirtse  
või laboriliha?
«Ühiskond suhtub väga kriitiliselt sellesse, et Covidi 
ajal tuli toetada ettevõtete ellujäämist, kuid energia-
kriisi ajal teenivad paljud neist hiigelkasumeid,» rää-
kis äsjase MELT innovatsioonifoorumi peaesineja, äri-
disainer Patrick van der Pijl Hollandist.

Neli aastat tagasi oli majan-
dus tõusuharjal, kõik kasvas ja 
mühas. «Kõik oletasid, et pä-
rast pandeemiat see kasv jät-
kub. Tegelikult polnud vahet, 
kas oli enne pandeemiat te-
gemist eduka või kasinate tu-
lemustega firmaga – keegi ei 
osanud aimata, et ees ootab 
nõudluse langus ning toorai-
ne puudus,» selgitas äristra-
teeg van der Pijl.

Tema sõnul tõid meid oota-
matult tabanud kriisid kaasa 
selle, et paljud firmad ja maja-
pidamised muutusid  iseseisva-
maks ja isemajandavamaks kui 
varem. «Sellist krahhi, nagu tõi 
ühe kriisi järgnemine teisele, 
polnud firmad näinud viima-
se 40 aasta jooksul,» selgitas 
van der Pijl. «Põhjuseks olid 
hullumeelselt kasvavad ener-
giahinnad. Elanikke puudutas 
teravalt inflatsioon, sest 100 
euro eest sai suurpoest osta 
ehk sama palju toitu, kui neli 
aastat tagasi 60-70 euro eest. 
Kui ühiskond pärast koroona-
kriisi taas avanes, tuli ettevõte-
tel hakata oma kasumi kasva-
tamise nimel kõvasti pinguta-
ma, et see oleks vähemalt nul-
lis. Tooraine hinnad tõusid lak-
ke ja see mõjutas lõpuks kõi-
ki tarbijaid. Enamik firmasid 
üritab nüüd hindu kontrolli-
da, kuid pole kindal, kas see 
ka tarbija jaoks hinnalangust 
tähendab.» 

Covidist on van der Pijli hin-
nagul võitnud firmad, kes juba 

enne pandeemiat olid osaliselt 
oma teenused viinud internet-
ti. Sest poed ja asutused olid 
suletud. «Energiakriisi puhul 
läks osa ettevõtteid pankrotti, 
kuid sealsamas teenisid teised 
jälle hiigelkasumeid, » ütles ta. 
«Näiteks võitsid mõned ener-
giafirmad. Ühiskond on suh-
tunud sellisesse peosse katku 
ajal väga kriitiliselt. Sest Co-
vidi ajal tuli paljusid firmasid 
toetada, et seal töökohad säi-
liks. Aga kohe pärast seda tee-
nisid nad ülisuuri kasumeid.» 

Van der Pijli sõnul ai-
tavad kriisid ka tehisa-
ru võidukäigule kaa-
sa. «Kuna kriiside 
tõttu on firmad pi-
danud end kooma-
le tõmbama, asen-
davad nad puudu-
vad inimesed tehi-
sintellektiga. Samas 
võistlevad kõik fir-
mad üha rohkem või-
malike klientide tähele-
panu eest. Niisiis peavad 
olema teenused üha rohkem 
personaalsed, igale eri inime-
sele sobivad. See soodustab sa-
muti tehisintellekti levikut.» 

Koroonaaeg pani  
tervisest hoolima

Van der Pijl rääkis ka, et krii-
sid on pannud inimesi rohkem 
hoolima oma tervisest. «Ka-
rantiiniaastad näitasid, mida 
teeb kodusistumine meie ter-
visega,» lausus ta.

Kõvasti  
töödeldud liha-

asendaja ei pruugi 
olla päris lihast  

tervislikum.

Krista Kiin
krista.kiin@ 
tallinnlv.ee

Oliver Õnmaa
oliver.ounmaa@ 
tallinnlv.ee
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Haabersti Linnaosa Valitsus avalikustab 
ajavahemikus 19.04–04.05.2023 Kotermaa 
tn  5 ja 7 kinnistute osas projekteerimistin-
gimuste eelnõu ja Hälli tn 11 detailplanee-
ringu tingimusi täpsustav projekteerimis-
tingimuste eelnõu
Esitati projekteerimistingimuste taotlus de-
tailplaneeringu koostamise kohustuse puu-
dumisel. Soovitakse vastavalt 2018.a arhitek-
tuurivõistluse lahendusele linnaehitusliku an-
sambli jätkamist korterelamute püstitamise-
ga. Hoonestustihedus kvartali kohta kuni 0,6 
ja kinnistul 1,2. Haljastuse osakaal kinnistul 
35%.
Projekteerimistingimuste alusel on Kotermaa 
tn 5  kinnistule lubatud püstitada korterela-
mu, mille suurim ehitisealune pindala on kok-
ku kuni 1600 m², suletud brutopindala võib 
olla kuni 5150 m², hoonestustihedus kinnistul 
kuni 1,0. Lubatud on kuni neli maapealset kor-
rust ja üks maa-alune korrus.
Kotermaa tn 7  kinnistule lubatud püstitada 
korterelamu, mille suurim ehitisealune pindala 
on kokku kuni 1600 m², suletud brutopindala 
võib olla kuni 5150 m², hoonestustihedus kin-
nistul kuni 1,2. Lubatud on kuni neli maapeal-
set korrust ja üks maa-alune korrus.
Korterelamute kõrgus olemasolevast keskmi-
sest maapinnast maksimaalselt 16,0 m. Pro-
jekteerimistingimuste taotlusega on võimalik 
tutvuda ehitisregistri veebilehe kaudu aad-
ressil https://www.ehr.ee  PT taotlus nr 
2211002/09834  (ehr.ee otsingusse „Doku-
mendid“ sisestage Kotermaatn 5 või Koter-
maa tn 7 aadress või katastritunnused 
(78401:101:0826) või (78401:101:0819). Do-
kumentide nägemiseks peab ID-kaardiga sis-
se logima.  Lisainfo tel 6404689

Esitati projekteerimistingimuste taotlus 
detailplaneeringu nr DP 002670 tingimuste 
täpsustamiseks. 
Soovitakse täpsustada ehitise kasutamise 
otstarvet ja krundi kasutamise sihtotstarvete 
osakaalu. Hälli tn 11 kinnistul asub ehitisre-
gistri kohaselt üksikelamu. Hälli tn 11a kinnis-
tu on hoonestamata (sihtotstarbeta maa 
100%). Omanik soovib moodustada ühe de-
tailplaneeringujärgse krundi - Hälli tn 11 ja 
Hälli tn 11a liitmisel ja palub läbi PT täpsusta-
da detailplaneeringus olevat otstarvet elamu-
maa 70% ja ärimaa 30% ning muuta see 
100% elamumaaks. Seejärel on võimalik jät-
kata maareformi toiminguga Hälli tn 11a osas.
Projekteerimistingimuste taotlusega on või-
malik tutvuda ehitisregistri veebilehe kaudu 
aadressil https://www.ehr.ee, PT taotlus nr 
2311002/01331 (ehr.ee otsingusse „Doku-
mendid“ sisestage Hälli tn 11 aadress või ka-
tastritunnus 78406:609:2230) (dokumentide 
nägemiseks peab ID-kaardiga sisse logima).
Lisainfo tel 6404339.
1. Huvitatud isikul ja isikul, kelle õigusi võivad 
avatud menetluse korras antav õigusakt puu-
dutada, on õigus esitada menetlust läbiviivale 
haldusorganile eelnõu või taotluse kohta et-
tepanekuid ja vastuväiteid. Ettepanekute ja 
vastuväidete esitamise tähtajaks on 5. maini 
k.a.
2. Juhul, kui eelnevas punktis nimetatud täht-
aja jooksul ettepanekuid või vastuväiteid ei 
esitata või ettepanekuid või vastuväiteid esi-
tanud isikud loobuvad asja arutamisest avali-
kul arutelul, soovib haldusorgan asja arutada 
ilma avalikku istungit läbi viimata.
Avalik väljapanek toimub nimetatud ajavahe-
mikus linnaosa valitsuses, Ehitajate tee 
109a/1  teisel korrusel tööaja jooksul.

Tallinna Linnavalitsus otsustas 05. aprilli 
2023 istungil:
1.    korraldusega nr 302:
võtta vastu Kesklinnas asuva 1,45 ha suuruse 
maa-ala kohta koostatud Magasini tn 31a // 
Õilme tn 6 kinnistu detailplaneering (edaspidi 
detailplaneering), Skepast&Puhkim OÜ töö 
nr 2017-0071. Detailplaneering on koostatud 
eesmärgil määrata riigikaitsemaa sihtotstar-
bega Magasini tn 31a // Õilme tn 6 kinnistu 
kasutamise tingimused ja ehitusõigus krundil 
asuvate kuni 3-korruseliste hoonete rekonst-
rueerimiseks ja laiendamiseks ning 1 maa-
aluse ja kuni 3 maapealse korrusega hoonete 
ehitamiseks. Krundile on kokku planeeritud 
kuni 9 hoonet.
2.    korraldusega nr 303:
lõpetada Järveotsa tee 16c, 20 kruntide ja lä-
hiala detailplaneeringu menetlus.
2.1 Tunnistada kehtetuks Tallinna Linnavalit-
suse 22. septembri 2010 korraldus nr 1399-k 
„Järveotsa tee 16c, 20 kruntide ja lähiala de-
tailplaneeringu koostamise algatamine Haa-

bersti linnaosas ja keskkonnamõju strateegili-
se hindamise algatamata jätmine“.
Detailplaneeringutega saab tutvuda Tallinna 
planeeringute registris https://tpr.tallinn.ee/

Tallinna Linnavolikogu otsustas 06. aprilli 
2023 istungil:
1. otsusega nr 31:
tunnistada kehtetuks Tallinna Linnavalitsuse 
26. veebruari 2014 korraldusega nr 289-k 
„Rannamõisa tee 8a ja 11 kinnistute detailpla-
neeringu kehtestamine Haabersti linnaosas“ 
kehtestatud Rannamõisa tee 8a ja 11 kinnis-
tute detailplaneering.
1.2 Lõpetada Tallinna Linnavalitsuse 4. ok-
toobri 2017 korraldusega nr 1512 „Rannamõi-
sa tee 8b kinnistu ja lähiala detailplaneeringu 
koostamine Haabersti linnaosas“ algatatud 
Rannamõisa tee 8b kinnistu ja lähiala detail-
planeeringu koostamine.
2. otsusega nr 32:
tunnistada Tallinna Linnavolikogu 17. oktoobri 
2002 otsusega nr 419 kehtestatud Tõnismägi 
12 ja 14 kruntide detailplaneering Tõnismägi 
12, Tõnismägi 14 kinnistu ning Tõnismägi kin-
nistu osa ja Tuvi tänav kinnistu osa osas keh-
tetuks.
Detailplaneeringutega saab tutvuda Tallinna 
planeeringute registris https://tpr.tallinn.ee/

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab Lepiku 
tee 16a  projekteerimistingimuste eelnõu 
avaliku väljapaneku.
Projekteerimistingimuste eelnõuga saab tut-
vuda 24.04. –     09.05.2023 Pirita Linnaosa 
Valitsuses Kloostri tee 6 toas 128, tööpäeva-
del. Võimalusel palume tutvuda materjalidega 
elektroonilisel teel. Huvitatud isikuil on samal 
ajavahemikul võimalik ka kirjalikke ettepane-
kuid ja vastuväiteid esitada. Kui nimetatud 
tähtaja jooksul ettepanekuid või vastuväiteid 
ei esitata, soovib haldusorgan asja arutada il-
ma avalikku istungit läbi viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse §125 lõike 1 
punktile 1 on detailplaneeringu koostamine 
nõutav linnades kui asustusüksustes, alevites 
ja alevikes ning nendega piirnevas avalikus 
veekogus ehitusloakohustusliku hoone püsti-
tamiseks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib planeeri-
misseaduse § 125 lõike 5 alusel lubada de-
tailplaneeringu kohustuse korral detailpla-
neeringut koostamata püstitada või laienda-
da projekteerimistingimuste alusel olemas-
oleva hoonestuse vahele jäävale kinnisasjale 
ühe hoone ja seda teenindavad rajatised, kui: 
1) ehitis sobitub mahuliselt ja otstarbelt piir-
konna väljakujunenud keskkonda, arvestades 
sealhulgas piirkonna hoonestuslaadi; 2) üld-
planeeringus on määratud vastava ala üldi-
sed kasutus- ja ehitustingimused, sealhulgas 
projekteerimistingimuste aluseks olevad tin-
gimused, ning ehitise püstitamine või laienda-
mine ei ole vastuolus ka üldplaneeringus 
määratud muude tingimustega.
Lepiku tee 16a kinnistu jääb Pirita linnaosa 
üldplaneeringu kohaselt  väikeelamute alale 
(EV), kuhu võib kavandada väikeelamuid (pe-
re- ja kaksikelamuid, ridaelamuid ja 2-korru-
selisi kuni 6 korteriga korterelamuid) ning 
tehnoehitisi, parke, haljasalasid, mängu- ja 
spordiväljakuid jms. Piirkonda võib kavanda-
da lähi piirkonda teenindavaid kaubandus-, 
teenindus-, haridus- ja tervishoiuettevõtteid 
ja -asutusi, kui see ei too kaasa olulisi mõjusid 
keskkonnale ning parkimine on võimalik pai-
gutada oma krundile olemasolevat kõrghal-
jastust kahjustamata. Krundi täisehituseks on 
lubatud maksimaalselt 25% ning elamu luba-
tud harja kõrgus on 9,0m.
Lepiku tee 16a kinnistu paikneb Pirita linna-
osas Lepiku   asumis. Kinnistu on elamumaa 
sihtotstarbega, pindala on 2865m². Riikliku 
ehitisregistri andmetel  ei ole kinnistu hoo-
nestatud. Kinnistu piirneb läänest ja lõunast 
riigile kuuluva maatulundusmaaga, idast riigi-
le kuuluva  elamumaa sihtotstarbega kinnis-
tuga ja põhjast Lepiku tee 16 elamumaa kin-
nistuga ning transpordimaaga, millel asub Le-
piku tee. Lepiku tee 16a kinnistust loode ja 
põhja suunas on iseloomulik lahtine hoones-
tusviis. Lähiümbruses on detailplaneeringute 
alusel hoonestatud elamukrundid, kus elamu-
te ehitisealused pinnad ca 600m2 suurustel 
kinnistutel on kuni 165m2 ja ca 900m2suu-
rustel  kinnistutel kuni 225m2.
Taotluse kohaselt soovitakse kinnistule  püs-
titada 1-korruseline üksikelamu (ehitisealune 
pind 167,4m2 ja kõrgus 5,9m).
Üksikelamu kavandamine on kooskõlas Pirita 
linnaosa üldplaneeringuga, sobitub piirkonna 
väljakujunenud keskkonnaga ning arvestab 

ümbruskonna hoonestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2311002/00991 ja ameti koostatud projek-
teerimistingimuste eelnõuga on võimalik tut-
vuda Tallinna planeeringute registris (ehitus-
projektid ja projekteerimistingimused). Doku-
mendid on leitavad projekteerimistingimuste   
menetluste nr PT248460, Lepiku  tee 16a 
aadressi alt või veebiaadressil: http://ehitus.
tallinn.ee/tpr/Start.aspx?PageName=Menetl
us&MLiik=PT&MID=170537
Dokumentide nägemiseks peab ID kaardiga 
sisse logima.

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab Jahime-
he tee 14 projekteerimistingimuste eelnõu 
avaliku väljapaneku.
Projekteerimistingimuste eelnõuga saab tut-
vuda 24.04. –     09.05.2023 Pirita Linnaosa 
Valitsuses Kloostri tee 6 toas 128, tööpäeva-
del. Võimalusel palume tutvuda materjalidega 
elektroonilisel teel. Huvitatud isikuil on samal 
ajavahemikul võimalik ka kirjalikke ettepane-
kuid ja vastuväiteid esitada. Kui nimetatud 
tähtaja jooksul ettepanekuid või vastuväiteid 
ei esitata, soovib haldusorgan asja arutada il-
ma avalikku istungit läbi viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse §125 lõike 1 
punktile 1 on detailplaneeringu koostamine 
nõutav linnades kui asustusüksustes, alevites 
ja alevikes ning nendega piirnevas avalikus 
veekogus ehitusloakohustusliku hoone püsti-
tamiseks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib planeeri-
misseaduse § 125 lõike 5 alusel lubada de-
tailplaneeringu kohustuse korral detailpla-
neeringut koostamata püstitada või laienda-
da projekteerimistingimuste alusel olemas-
oleva hoonestuse vahele jäävale kinnisasjale 
ühe hoone ja seda teenindavad rajatised, kui: 
1) ehitis sobitub mahuliselt ja otstarbelt piir-
konna väljakujunenud keskkonda, arvestades 
sealhulgas piirkonna hoonestuslaadi; 2) üld-
planeeringus on määratud vastava ala üldi-
sed kasutus- ja ehitustingimused, sealhulgas 
projekteerimistingimuste aluseks olevad tin-
gimused, ning ehitise püstitamine või laienda-
mine ei ole vastuolus ka üldplaneeringus 
määratud muude tingimustega.
Jahimehe tee 14 kinnistu jääb Pirita linnaosa 
üldplaneeringu kohaselt väljakujunenud  pe-
reelamute alale (EP), kuhu võib kavandada  
pere- ja kaksikelamuid, aatrium- ja vaipela-
muid, tehnoehitisi, parke, haljasalasid, män-
gu- ja spordiväljakuid jms. Piirkonda võib ka-
vandada lähi piirkonda teenindavaid kau-
bandus-, teenindus-, haridus- ja tervis-
hoiuettevõtteid ja -asutusi, kui see ei too 
kaasa olulisi mõjusid keskkonnale ning par-
kimine on võimalik paigutada oma krundile 
olemasolevat kõrghaljastust kahjustamata. 
Krundi täisehituseks on lubatud maksimaal-
selt 25% ning elamu lubatud harja kõrgus on 
9,0m.
Jahimehe tee 14 kinnistu paikneb Pirita linna-
osas Pirita   asumis. Kinnistu on elamumaa 
sihtotstarbega, pindala on 601m². Riikliku 
ehitisregistri andmetel paikneb kinnistul kuur 
ja kasvuhoone ehitisealuse pinnaga kokku 
32m2. Olemasolevad abihooned lammuta-
takse.
Kinnistu piirneb kolmes küljes elamumaa siht-
otstarbega kinnistutega Jahimehe tee 12, 
Jäägri tee 6, E. Bornhöhe tee 13 ja E. Bornh-
öhe tee 15 ning  Jahimehe tee transpordimaa 
sihtotstarbega kinnistuga, millelt toimub juur-
depääs kinnistule. Ümbritsevad elamumaa 
kinnistud on valdavalt ca 600 m2 suurused ja 
üksikutel juhtudel ca 1200m2 suurused ning 
on hoonestatud  üksikelamutega, lisaks paik-
neb kinnistutel üksikuid abihooneid. Üksikela-
mute ehitisealune pind on ca 100 – 180 m2. 
Iseloomulik on lahtine hoonestusviis.
Taotluse kohaselt soovitakse kinnistule  püs-
titada ühekorruseline üksikelamu (ehitisealu-
ne pind 146,5m2 ja kõrgus 6,15 meetrit).
Üksikelamu kavandamine on kooskõlas Pirita 
linnaosa üldplaneeringuga, sobitub piirkonna 
väljakujunenud keskkonnaga ning arvestab 
ümbruskonna hoonestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2311002/01302 ja ameti koostatud projek-
teerimistingimuste eelnõuga on võimalik tut-
vuda Tallinna planeeringute registris (ehitus-
projektid ja projekteerimistingimused). Doku-
mendid on leitavad projekteerimistingimuste   
menetluste nr PT248470, Jahimehe tee 14   
aadressi alt või veebiaadressil: http://ehitus.
tallinn.ee/tpr/Start.aspx?PageName=Menetl
us&MLiik=PT&MID=170538
Dokumentide nägemiseks peab ID kaardiga 
sisse logima.

maksustame, tekiks võrdsem 
konkurents tänasetele alterna-
tiivsetele tootjatele. Tõsi küll, 
ka tuleviku toidutootjad saavad 
toetusi – mitmed meetmed on 
suunatud majanduskeskkonna 
innovatsioonile ja nüüd tekib 
järjest enam jätkusuutlikku-
se meetmeid. On konkreetsed 
põhjused, miks inimesed eelis-
tavad taolisi alternatiive: loo-
made heaolu, toiduvalikute ja-
lajälg keskkonnale ning tervis-
likud kaalutlused.» 

Remmelgas möönis, et kon-
kurents alternatiivsete lihatoo-
dete turul on järjest tihenenud 
iseäranis viimasel viiel aas-

tal. «See on ainult tervitatav, 
sest murekoht on selge: praegu-
ne viis, kuidas inimesed toitu-
vad, ei ole jätkusuutlik,» tõdes 
ta. «Selle probleemiga oleksi-
me pidanud tegelema juba ei-
le. Nüüd töötavadki asja kallal 
avalik sektor ja ettevõtted, ning 
teadlased panevad õla alla.»

Remmelgase sõnul 
võib juhtuda, et tu-
levikus on pä-
risliha nišitoo-
de. «Pärisliha 
muutub pal-
ju kallimaks 
kui liha alter-
natiivid, võt-
tes arvesse sel-
le tootmise öko-
loogilist jalajälge,» 
lausus ta.

Remmelgase sõnul akt-
septeerivad tarbijad keskkon-
nasõbralikke valikuid järjest 
enam. Et tulevikus on liha luk-
suskaup, usub ka Rain Kuldjärv. 
«Küllap on juba praegu palju-
des peredes juhtumeid, mil laps 
tuleb koju ja teatab, et ta täna-
sest alates enam liha ei söö,» li-
sas Erlend Sild. «Need otsused 
ja muutused tulevad paratama-
tult ja nendega peab leppima.»

Uudse toidu  
teadmata mõju

Sild lisas, et alternatiivsete 
toodete puhul tekib küsimus, 
kuidas säilitada inimestele ju-
ba harjumuspäraseid maitseid, 
millest ei olda nõus loobuma. 
«Uued innovaatilised tooted 
võivad tuua kõrvalmaitseid – 
kuidas neist lahti saada? Sel-
lega tegelevad ka teadlased,» 
lausus ta.

Kõrvalmaitsete võitmine tä-
hendab aga tihti toidu suurt 
töötlemist. Van der Pijl rääkis 
hoopis, et kui veganluse po-
pulaarsuse tõusu tõttu loodeti 
nö valelihadele suurt tulevik-
ku, siis praegu kaotavad neid 
tootvad firmad kasumit.  «Ini-
mesed ei osta lihaasendajaid 

enam nii meeleldi ja ka in-
vestorid on seetõttu kadunud. 
Suur osa inimestest taipas, et 
see on kõvasti töödeldud toit, 
mis ei pruugi olla üldse tervis-
likum kui pärisliha,» ütles ta.

Ka Kuldjärv kinnitas, et 
teadlased tegelevad ennekõi-
ke uuringutega, kuidas li-
haasendajad tervisele mõju-
vad.  «Kõiki alternatiivseid val-
ke ei saa panna n-ö ühte ämb-
risse,» märkis ta. «Tõepoolest, 
ülitöödeldud toodete suhtes on 
tekkinud arusaam, et nende 
tervisemõju vajab rohkem uu-
rimist. Nii teevadki teadlased 
tervisemõju uuringuid kõige-
pealt katseklaasis, seejärel pä-
risinimeste peal.» 

Loomapidamisel on suur ja-
lajälg keskkonnale. Seetõttu 
võib alternatiiv olla ka labo-
ris kasvatatud liha.  Laboriliha 
saab Kuldjärve sõnul Singapu-
rist juba kolm aastat osta. «Esi-
mene burger, milles oli labori-
liha pihv, maksis 250 000 dol-
larit,» tõi ta välja. «Nüüd saab 
seda Singapuri restoranist juba 
mõistliku hinna eest osta. Eu-
roopas toimuvad alles vaidlu-
sed, kas laboriliha on ohtu või 
mitte. Muide, kaks nädalat ta-
gasi valmistati mammutilihast 
lihapall, mille DNA oli võetud 
mammutilt! Mõistagi ei lubatud 
inimestel seda ohutuse kaalut-
lustel maitsta.» 

Kullerfirmad kui nõrk 
äriskeem

Sild tõi välja, et eelmisel 
aastal täitus meie planeedil 8 
miljardi inimese piir. «Teadla-
sed on rõhutanud, et praegune 
toidu tootmine ei ole jätkusuut-
lik, rahuldamaks sellise massi 
inimeste vajadusi,» märkis ta. 
«Teine aspekt on maailmama-
janduse seisukord, mis para-

neb, nagu ka sisema-
janduse kogupro-

dukt. Inimesed 
tahavad roh-
kem süüa, mis 
tähendab roh-
kem valmis-
toitu ja roh-
kem kojutelli-

misi.»
Van der Pijl 

aga rääkis, et toi-
tu koju toovad kul-

lerfirmad osutusid nõrgaks 
äriskeemiks. «Selleks, et need 
oleks kasumlikud, peaks iga 
kuller täitma 6-8 tellimust tun-
nis. Näiteks Amsterdamis, kust 
mina pärit olen, oli kolme aas-
ta eest sõitmas kõikides viker-
kaarevärvides kullereid. Nüüd 
on neist järgi jäänud vaid paar 
firmat. Niisiis, kõik arvasid ko-
roonaajal, et kullerfirmadel on 
suur tulevik ja ka kriisi lõppe-
des ei viitis keegi enam poo-
di minna. Aga läks teisiti, sest 
karantiiniaja lõppedes kaota-
sid need kiiresti populaarsust.»  

Milles siis asi? Van der Pij-
li hinnangul tekkis neid firma-
sid korraga liiga palju. «Noor-
te seas hakkas levima trend, et 
nad ei taha olla laisad ja palga-
ta inimest, kes teeb nende eest 
selle kohaletoomise töö ära,» 
märkis ta. «Inimesed ei tund-
nud end mugavalt, kui alata-
sustatud kuller neile koduuk-
se taha ilmus. Kui nüüd Co-
vid läbi sai ja müügikohad olid 
taas avatud, langes kullerfir-
made abil toidu tellimine 30-
40 protsenti. Inimesed tahtsid 
ise minna poodi ja turule, nad 
igatsesid liikuda ja ise oma toi-
tu koju tuua.»

Van der Pijli sõnud seisavad ettevõtted praegu silmitsi viimase 40 aasta suurima kriisiajaga. Paremini on ellu jäänud need firmad, kes suutsid kolida osa teenuseid internetti.  Aleksandr Gužov

Ainult inimeste tagant nügimine paneb neid 
autost loobuma
«Tallinna tasuta ühistransport 
on põnev mõte, sest siis kaob 
piletihind kui üks oluline 
põhjus miks mitte ühis-
transpordiga sõita,» mär-
kis MELT-i peaesineja van 
der Pijl.

Lisaks toidule mõjutab kesk-
konda ka see, kuidas ja kui palju me lii-
gume. Covidi tõttu võis oodata, et ko-
dus töötamine on pärast pandeemia 
võitmistki väga levinud.  «Samas on vä-
ga raske luua töökultuuri ja firmasisest 
ühtset õhkkonda, kui ametisse asuvad 
uued noored töötajad ja kõik kogenu-
mad töötajad on pidevalt kodus,» lau-
sus van der Pijl. «Eriti raske on see loo-
mingulist tööd nõudvatel ametikohta-
del. Jah, kodus töötamine jääb, igale äri-
kohtumisele ei hakata enam kaugelt lin-
na sõitma. Kuid samas ei töötata 
kodust nii palju, kui me ootasime. Ühine 
looming sünnib ikka siis, kui kõik on füü-
siliselt kohal.» 

Niisiis sõidavad inimesed pärast ko-
roonaaega taas tihti tööle. Kuidas nad 
seda teevad? Van der Pijli hinnangul 
pole ka kriisid ja kõrge kütusehind para-
ku inimeste liikumisharjumusi muutnud. 
«Isegi suur autofirma BMW eeldas, et 
inimesed liiguvad üha enam eri liikumis-
viiside kasutamise poole, mis sõltub 

sõidu iseloomust ja pikkusest,» 
lausus ta. «Et inimesed hakka-

vad rohkem autosõite jagama 
ja ka elektritõuksidega sõit-
ma. Tegelikult on aga ainult 
4% inimestest valmis oma sis-

seharjunud liikumisviisi muut-
ma. Inimesed hindavad oma ae-

ga. Tihti pole neil tiheda graafiku tõttu 
võimalik hoopis teise rutiini järgi elavaid 
inimesi sõidutada. Inimestel on ka lap-
sed ja  toimetused, mistõttu on autoga 
mugavam liikuda.  Mure keskkonna pä-
rast on inimestel olemas, kuid siin peab 
olema ka valitsuste toetus, sest inime-
sed iseseisvalt oma harjumusi ei muu-
da.»

Probleeme tekitab ka ühistranspordi 
taseme erinevus. «Kui Jaapani kiirron-
gid on väga efektiivsed ja seetõttu po-
pulaarsed, siis mõnes riigis ja linnas 
ühistransport kõikjale ei jõua, veerem 
on vana või graafikud pole piisvalt tihe-
dad,» ütles van der Pijl. «Tihti saab ko-
mistuskiviks isegi töö jaoks vajaliku Wifi 
puudumine ühissõidukist. Siin saavad 
eesotsas olevad inimesed kindlasti mi-
dagi muuta, et ühistransport ahvatle-
vam oleks. Tallinna tasuta ühistransport 
on põnev mõte, sest siis kaob piletihind 
kui üks oluline põhjus, miks mitte ühis-
transpordiga sõita.» 

Pärast koroonaaega ei soovinud inimesed enam nii palju kulleriga toitu 

koju tellida, kui kõik eeldasid.  Erakogu
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Armastatud helilooja Valter 
Ojakääru looming leiab tema 
100. sünniaastapäeval üha uusi 
kõlasid ja esitajaid. Peagi alga-
val Jazzkaarel teevad maestro-
le kummarduse uue põlvkon-
na lauljad Ewert Sundja, Ma-
rianne Leibur ja Anett Tamm, 
esitades tuntud laulude nagu 
«See pole see» ja «Oma laulu 
ei leia ma üles» kõrval ka vä-
hem kuuldud lugusid. Spetsiaal-
selt selleks kontserdiks valmi-
vad värsked seaded multiinst-
rumentalist-arranžeerija Mar-
ti Tärnilt. Pealinn uuris Sund-
jalt, mis teeb Ojakääru muusi-
ka eriliseks ning mis toob te-
da ennast Eesti tuntumale jaz-
zifestivalile.

Mida peate vanameister Valter 
Ojakääru muusikat esitades ar-
vestama? Mille poolest on Oja-
kääru looming teie silmis eri-
line? 

Eks see üks suurte kingade 
täitmine saab olema! Mis puu-
dutab laulukirjutamist, siis on 
Valter Ojakäär heas mõttes 
üks Eesti känd – hindan ise 
ta loomingut väga kõrgelt ja 
tema meloodiad on kindlas-
ti laulukirjutajatele tüviteks-
tiks. Ojakäär koos Arne Oi-
di ja Kustas Kikerpuuga on 
kahtlemata legendid Eesti lau-
luloojate seas.

Kuigi eks Ojakääru lugusid 
ole ju kuuldud ja suure tõenäo-
susega ka lauldud, aga sellises-
se suuremahulisse projekti po-
legi me varem sattunud. Proo-
vid algavad nüüd nädala al-
guses. Mulle on sattunud lau-
lud nagu «Õhtu rannal,» mi-
da varem esitas Kalmer Ten-
nossaar, Jaak Joala esitatud 
«Mäng» ning «Ööviiul», mida 
laulis Uno Loop. Samas arves-
tades, et nende laulude puhul 
ei ole tegemist ju esitajate endi 
loominguga, annab see justkui 
omamoodi õiguse ja loa igasu-
guseid asju proovida ja veidi-
ke enda moodi teha.

Kas võib öelda, et kontser-
dil Ojakääru lugudega esinedes 
olete justkui vahelüli vanade ja 
uute aegade vahel – toote vana 
aja klassikuid tänapäeva kuula-
jateni neile mõistetavas vormis?

Seda me proovime! Kuigi 
meloodia ja sõnad dikteerivad 
väga palju ette, saab Marti Tärn 
kahtlemata väga hästi hakka-
ma väikese uuenduskuuriga. 
Meil on laval väiksem ansam-
bel ja orkestrit pole, seega as-
jale tulebki loominguliselt lä-
heneda.

Millised Ojakääru laulud on 
teie enda lemmikud ja miks?

Võib-olla näiteks «Olema-
tu laul» oma viisi ja põneva-
te harmooniliste kaldumistega. 
Leelo Tungal on sellele laulule 
kirjutanud fantastilised sõnad.

Kas ja mida on meil Oja-
käärult ja teistelt tema 
aja muusikutelt õp-
pida?

Loomulikult! 
Valter Ojakääru 
kogu laulukata-
loogi arvestades 
on sealt siiamaani 
palju õppida: kui-
das meloodiat juh-
tida, tekst ellu ärata-
da ja helisema panna.

Kuivõrd peab muusik oma 
loominguga osutama ühiskon-
na valupunktidele? Kas ja kui 
palju saab muusikaga maailma 
muuta?

Ma usun, et see on iga ar-
tisti kohustus. Kui sul on kuu-
lajad, on sul ka vastutus oma 
sõnumiga vastutusrikkalt üm-
ber käia. Kõlab nagu klišee, 
aga soov maailma veidi pa-
remaks muuta võiks ikkagi 
olla... Samal ajal peab leid-
ma kuldse kesktee, pole vaja 
ennast ka liiga tõsiselt võtta, 
ning kõike, mida kirjutad või 
lood, üle tähtsustada. Eks see 
üks köielkõnd ole ja see köis 
on kaunis peenike. Ennekõi-
ke peab aga säilima tegemise 
rõõm, siis on ka raskemaid 

EWERT SUNDJA: Minu muusika sünnib kõige 
paremini siis, kui kõik teised on magama läinud

selleks peate saama just ük-
si olla?

Üldiselt töötan tõepoolest 
kõige efektiivsemalt siis, kui 
kõik on magama ära läinud. 
Siis saab vaikuses päeva kok-
ku võtta, omaette mõtiskleda 
ja emotsioone filtreerida. Tun-
netada, millised mõtted pabe-
rile panna ja kuidas need mõt-
ted muusikaliselt võiksid kõ-
lada. Aga see ei ole tingima-
ta reegel – on täitsa teistsugu-
seid hetki, kus müra ja muude 
tegemiste keskel tuleb mingi 
ümin nii vägevalt peale, et po-
le vaikust vajagi. Ideid ja vii-
sijuppe saab salvestada igal 
pool, aga tõsi on see, et hil-
jem neid üle kuulates ja tera-
sid sõkaldest eraldades on siis-
ki vaikust vaja. 

Olete öelnud, et tahate õppi-
da puhkama. Kuidas on see teil 
õnnestunud? 

See vist on minu isiklik, 
vabakutselise muusiku häda, 
et konkreetset päevakava ei 
ole, mistõttu on ka sageli tun-
ne, et pean kogu aeg kirjuta-
ma ja järgmist laulu tegema. 
Aga eks ma püüan õppida, 
kuidas oma toimetusi pare-
mini struktureerida. Küll siis 
tekib ka rahu ja kindlus lau-
lukirjutamisele pidevalt mit-
te mõelda. Kui olla saba ja 
sarvede ja hingega asja juu-
res, on aeg-ajalt keeruline ba-
lanssi tabada.

Milline on Tallinna muusikae-
lu? Tallinn sai eelmine aasta 
Euroopa muusikalinna tiitli – 
on see õigustatud?

Ma usun, et meil Tallinnas 
on sellega väga hästi. Vahe-
peal oli ehk selliseid kesk-
mise mahutavusega ruume 
vähem, aga neid on viima-
sel ajal juurde tekkinud ning 
eks muusikamaailm ja üritus-
te korraldajad reguleerivad 
end vajadusel ise. Toimub ju 
kontserte iga päev ja valik on 
lai. Mine näiteks džässiklu-
bisse nagu Philly Joe’s, nau-
di ooperit Estonias, popmuu-
sikat klubides või kõiki teisi 
stiile kõigis ülejäänud koh-
tades! Kirglik muusikasõber 
saab oma «doosi» Tallinnas 
kindlasti kätte.

Millised suuremad väljakut-
sed teil lauljana endal ees seisa-
vad nii sooloartisti kui ka koos 
Dragonsitega? Kui palju Ees-
tist saabuval suvel väljas tuuri-
tate ja kus?

Esimesena tuleb soolokont-
sert 25. mail Kumu  auditoo-
riumis. Suuremad ülesastumi-
sed Draakonitega on 30. juunil 
Lätis Kuldigas, 8. juulil Võn-
ge festivalil ja 16. juulil Kalju 
laval. Seejärel väiksem soolo-
kontsert 20. juulil Tartus An-
toniuse hoovis. Siis jälle Draa-
konitega 5. augustis Lätis Sum-
mer Sound festivalil ja 11. au-
gustil Treski festivalil. Eks pä-
rast suurt «kinniistumise» ae-
ga on välismaa kontserte vä-
hem, kuid küll nad tulevad ta-
sapisi tagasi.

«Ma usun, et muusikaga ühiskonna valupunktidele vii-
tamine on iga artisti kohustus. Soov maailma veidi pa-
remaks muuta võiks meil ikkagi olla,» lausub Jazzkaa-
rel üles astuv laulja Ewert Sundja.

Võitnud bändiga muusikaauhinna  
kõigis kandideeritud kategooriates
• Ewert Sundja on sündinud 12. juunil 

1983.
• Mänginud ansamblites The Provo-

kers, Precious, Thief  ja Ewert and 
The Two Dragons (2009. aastast).

• Lõpetas 2001. a Tallinna kunstigüm-
naasiumi, õppis pop- ja džässlaulu 
erialal Otsa muusikakoolis ning heli-
loomingut ja elektronmuusikat muusi-
ka- ja teatriakadeemias.

• 2003 võitis noorte lauljate konkursi 
«Kaks takti ette».

• Võitis oma ansambliga Ewert and The 
Two Dragons 2012. a Eesti Muusika-

auhindadel kõigis viies kandideeritud 
kategoorias, 2019. a pälvisid aasta 
ansambli, aasta rockalbumi ja aasta 
albumi tiitli.

• 2020-2021 pidas Otsa muusikakoolis 
laulukirjutamise õppejõu ametit.

• Loonud muusika filmile «Sipsik» 
(2020).

• Abikaasa Kadri, tütred Ronja, Roosi 
Linda ja Simona.

• Jazzkaarel esineb Sundja kontserdil 
«Valter Ojakäär 100» 24. aprillil kl 18 
(Vaba Lava). Pilet 35, sooduspilet 27 
eurot.

teemasid võimalik kergemas 
vormis edasi anda. 

Milline on praegu Eesti jaz-
zi tervis?

Mina arvan, et Eesti džäs-
si tervis on väga hea. Õppisin 
popp-džäss laulu Otsa-koolis ja 
olin mingil hetkel rohkem sel-
le žanriga seotud kui viimasel 
ajal. Nii palju kui ma kõrvalt 
ühel või teisel festivalil käivate 
kolleegide tegemisi vaatan, on 
minu meelest üldine tase kõrge 
ja selles muusikastiilis on meil 
väga säravaid tähti. 

Miks meil mees-džässilauljaid 
napib? 

See on vist tõsi, jah, et 
meesvokaliste džässižanris 
pole just ülearu palju, ja ma 
ei oskagi öelda, kelle süü see 
on. Aga samas usun, et loo-
dus tühja kohta ei salli ning 
varem või hiljem tuleb kee-
gi ja võtab endale selle troo-
ni. Eks selline asi pea tule-
ma seestpoolt, forsseerida ei 
saa. Ju siis seda nii tugevat 
tunnet kellegi sees hetkel ei 
ole. Mis instrumentaliste puu-

dutab, on see seltskond 
praegu väga heas sei-

sus. Loodetavasti ins-
pireerib see ka tule-
vasi meeslauljaid. 

Teid tuntakse põ-
hiliselt ikka roki-
lik-popiliku The 
Two Dragonsi jär-

gi. Kuidas suhtu-
te džässi ja sattusite 

Jazzkaarele?
Ega ma täiesti kin-

del pole, aga olen vist ka 
varem – kunagi ammu am-
mu – Jazzkaarel esinenud. 
Vahepeal on olnud lihtsalt 
pikk paus. Otsa-kooli ajal 
ja hiljem esinesime sageli 
koolikaaslastega eri koos-
lustes. Aga eks džässmuu-
sika ole juba iseenesest lai 
mõiste oma paljude stiilide-
ga. On olemas väga impro-
visatoorset džässi, kus võib 
jääda mulje, et pillimehed 
ainult valesid noote mängi-
vatki. Või siis vähe kergem 
ja tantsulisemat laadi swing. 
Võib-olla minu sümpaatia kal-
dub rohkem swingi ja bigbän-
di poole, samas naudin hea 
meelega ka improvisatsiooni-
list džässmuusikat,  kui või-
malus avaneb.

Kas džässi tuleb kuidagi teist-
moodi laulda?

Ei usu küll. Tuleb ikka laul-
da selle häälega, mis sul on. 
Loomulikult on mingeid väik-
semaid ja suuremaid džässi-
le omapäraseid maneere, aga 
lõppkokkuvõttes peab – sa-
mamoodi nagu iga teise muu-
sikastiili puhul – laulja ole-
ma loomulik. Vähemalt ma ise 
küll ei plaani hakata teistsugust 
häält tegema, laulan ikka enda 
häälega, lihtsalt meloodiad on 
vähe teistsugused. Seda mõtet 
veidi laiendades toimub ju ka 
Valter Ojakääru kontsert Jazz-
kaare raames. Samas kas saab 
öelda, et Ojakääru muusika on 

džäss? Pigem oma ajastu pop-
muusika ja ilmselt tänu Mar-
ti Tärnile lähevad osad lood 
kontserdil nüüd hoopis roh-
kem džässi võtmesse, kui nad 
originaalis olid.

Kes on teie enda lemmikud 
Eesti ja välismaa artistid ja 
miks?

Kui me džässmuusikast rää-
gime, siis enam-

jaolt kuulan 

vist nn klaverijazzi. Paar kuud 
tagasi oli Holger Marjamaa 
New Yorgist Eestis käimas ja 
andis Philly Joe’s kontserdi 
– see oli muljetavaldav ela-
mus. Välismaistest artistidest 
meeldib väga Keith Jarretti 
looming, lauljatest aga hoo-
pis teises spektris olnud Frank 
Sinatra. Oli põhjus, miks ta 
kandis hüüdnime The Voice 
(Hääl). Samuti Sting, kes on 
oma loomingus väga erineva-
te džässelementidega flirtiv, 
aga justkui siiski popmuusik. 
Eks neid lemmikuid ikka on, 
Eestist kindlasti Vaiko Eplik 
ja lisaks veel hulk bände ja 
muusikuid, kellel pole džäs-
siga mingit pistmist. 

Olete nimetanud oma tuba, kus 
te muusikat loote, naljatlevalt 
koopaks ja turvanurgaks. Kui-
das sünnib teie muusika? Kas 

Kirglik  
muusikasõber 

saab oma  
kultuuridoosi  

Tallinnas kindlasti 
kätte.

Krista Kiin
krista.kiin@tallinnlv.ee

«Tegu on piiride ületamise ja 
kompimisega, kust džäss lä-
heb räpiks üle – kas üks toe-
tab või välistab teist, selgub 
kontserdil!» märkis sakso-
fonist Raivo Tafenau, kes 
astub Jazzkaarel üles oma 
džässansambli ning reketi, 
villemdrillemi ja nubluga eri-
projekti «Rap’n’Jazz» raa-
mes. Põnevaid kooslusi on 
festivali raames tekkimas 
teisigi.

Aprillis kõlab džäss nii Tal-
linna kui ka paljude muude Ees-
ti paikade klubides ja kohvi-
kutes. 23.-30. aprillini toimuva 
rahvusvahelise festivali Jazz- 
kaar kavas on üle 120 kontserdi 
ja muusikalise etteaste, kus esi-
nevad 18 maa muusikud. Nagu 
pea igaks festivaliks on valminud 
mõni uudisteos või koostööpro-
jekt, on sel korral fookuses ki-
tarr oma eriliste võimalustega. 

«Tänavuse festivali märk-
sõnad on mastaapsus, meister-
likkus ja muusikaliste mõtete 
avardumine,» selgitas  kunstili-
ne juht Anne Erm. «Kohal on 
hetke aktuaalsemad džässitipud 
nagu Ben Wendel, The Baylor 
Project, Steve Coleman ja Lin-
da Fredriksson. Neile on tihe-
dalt kannule astumas Euroo-
pa džässilavasid vallutav Kirke 
Karja oma eriprojektiga Karja/
Renard/Wandinger goes XL.» 
Ise ootab Erm põnevusega meie 
muusikute loodud suurteost «Ki-
tarriookean», Erki Pärnoja «Sa-
ja loo» uut esitust VHK keelpil-
liorkestriga Rasmus Puuri juha-
tusel ja Rahel Taltsi komposit-
sioone 14-liikmelisele ansambli-
le. «On uhke tunne, et üha roh-
kem tõuseb esile Eesti džässi isi-
kupärane käekiri,» lisas Erm.

Tuntud lemmikud uues 
kuues

«Tänavune festival on põ-
nev oma mitmete eriprojektide 
poolest, mida oleme ellu ja la-
vale kutsunud,» lisas Jazzkaa-
re kommunikatsioonijuht Maret 
Mikk. «Jazzkaar on võtnud en-
dale igal aastal missiooniks telli-
da Eesti džässmuusikutelt ja teis-
telt artistidelt uut muusikat või 
palunud neil teha uusi seadeid. 
Nõnda ka sel aastal.» Nii saa-
vad festivali avakontserdil peal-
kirjaga «Kitarriookean» kokku 
Andre Maaker, Laur Joamets ja 
Peeter Vähi, kel paluti luua ühis-
teos. «Tõsi küll, kolmeosalisse 
teosesse on iga helilooja kirju-
tanud siiski oma eraldi osa, aga 
lõpuks tekib kokku tervik,» täp-
sustas Mikk. «Kuna märtsis möö-
dus sada aastat Valter Ojakää-
ru sünnist, ei saanud Jazzkaa-
re korralda-
jad seda tähe-
lepanuta jätta 
– nii tegime 
bassist Marti 
Tärnile ette-
paneku teha 
maestro tun-
tumatele lu-
gudele uued 
seaded. 
Lauljateks 
kutsusime 
Ewert Sund-
ja, Marianne Leiburi ja Anett 
Tamme, kes Ojakääru muusi-
kat interpreteerivad. Kindlasti 
kuuleb tuttavate lugude kõrval 
ka vähem tuntuid.»

Kui viis aastat tagasi kõlas 
«Eesti Vabariik 100» raames Jaz-

zkaare avakontserdil Erki Pär-
noja teos «Saja lugu», lõpetab 
see nüüd festivali, kuid väike-
se uuendusega. «Selleks kont-
serdiks palusime Rasmus Puuril 
luua uued seaded, ning lisaks Er-
ki Pärnojale ja tema kümneliik-
melisele ansamblile, kes ka eel-
misel korral esinesid, astub lavale 
VHK keelpilliorkester Puuri diri-
geerimisel,» rääkis Mikk. «Teos 
hakkab kõlama uues kuues.»

Noorematele muusikasõpra-
dele ja laupäevaõhtuse peomee-
leolu tekitajaks on Jazzkaare 
festivalile esimest korda kutsu-
tud tuntud räpparid reket, ville-
mdrillem ja nublu, kes astuvad 
lavale eriprojekti «Rap’n’Jazz» 
raames Raivo Tafenau veetava 
džässansambliga. «Seegi saab 
kindlasti olema põnev eripro-
jekt, mida tasub kuulata, sest 
kes teab, kas see kamp kunagi 
laval üldse enam kokku saab,» 
märkis Mikk.

Põnevad välisesinejad
Jazzkaar on püüdnud ala-

ti kutsuda kohale võimalikult 
laia valikut välisesinejaid, et 
igaüks leiaks kasvõi ühe kont-
serdi, mis talle meeldiks. «Paha-
tihti juhtub, et kui öelda märk-
sõna «džässmuusika,» ehmata-
takse ära, et see tundub mida-
gi keerulist, millest äkki ei saa 
aru – ja siis ei julgetagi tulla,» 
tõdes Mikk. Nõnda üritatakse 
pakkuda võimalikult erinevaid 
kontserte, ja seda ka välisartisti-
de osas. «Sel aastal tuleb esine-
ma legendkitarrist Mike Stern, 

kes on oma 
virtuoossu-
sega säranud 
aastaküm-
neid igal pool 
maailmas,» 
rääkis Mikk. 
«Üles astu-
vad kaks põ-
nevat ja erine-
vat saksofonis-
ti: Ben Wendel 
ja Steve Cole-
man, kes mõ-

lemad on teinud suurt karjääri. 
Täiesti erilise kontserdi annab 
portugaallanna, võimsa häälega 
Sara Correia, kes laulab Portu-
gali rahvusmuusikat fadot. Te-
ma suudab sulatada küllap ka 
kõige külmema eestlase süda-

me! Kui ma teda ise sügisel Por-
tugalis maailmamuusika messil 
nägin, seisid kuulajad pärast 
kontserdi lõppu püsti ja aplo-
deerisid. See on kindlasti mi-
dagi teistsugust, mida siin sa-
geli ei näe!»

Kui mõelda nn päris džäss-
džässi peale, on festivalile tule-
mas abikaasade duo The Baylor 
Project, kes on tänaseks kuue 
Grammy nominent. «Aan-
sambel vallutab praegu kõiki-
de džässifestivalide ja -klubide 
lavasid nii Euroopas kui Amee-
rikas, ja see on päris džäss-
muusika, hoogne ja lauluga, 
ehk maailmanimi, mida tasub 
kuulata-vaadata,» lausus Mikk.

Festivali koduks saab Tel-
liskivi loomelinnak, ning Jaz-
zkaare põhikontserdid toimu-
vad kahes kõrvuti olevas hoo-
nes: Vabal Laval ja Fotografis-
ka Tallinnas, millest esimeses 
on suurem, teises väiksem saal. 

Jazzkaar algab traditsiooni-
liselt tasuta kontsertide päeva-
ga 23. aprillil Telliskivi loome-
linnaku eri paikades. Sel päe-
val esinevad teise seas Mini-
mal Wind, Sofia Rubina-Hun-
ter oma bändiga ja Jüri Poots-
mann. Lastele teeb muusikapro-
duktsiooni töötuba Sander Möl-

der. Telliskivi väligaleriis, Põhja 
Konna rõdul, Vabal Laval, Fo-
tografiska Tallinnas ja Velvetis 
esinevad artistid džässijoonlaua 
eri otstest. «Uued kooslused ja 
rollid, uued seaded, värske loo-
ming – tasuta kontsertide päe-
val ei kuule ega näe harjumus-
pärast,» kinnitas tasuta kont-
sertide päeva projektijuht Bir-
git Krullo. Kogu päeva jooksul 
on Jazzkaare infotelgis avatud 
ka plaaditurg.

Juba traditsiooniliselt toob 
Jazzkaar endaga kodukont-
serdid Nõmmel, südalinnas ja 
kesklinnas, kus muusikat saab 
nautida vahetus õhkkonnas. 
Kodustel džässilavadel esine-
vad kolm omanäolist artisti: 
lauljatar Kadri Voorand koos 
kontrabassist Mihkel Mälgan-
diga, saksofonist Maria Faust 
ning noor tõusev džässartist 
Rahel Talts. «See on armas 
formaat, kus külalised saavad 
piiluda intiimsemas ja huba-
semas atmosfääris teiste ko-
dusid ja artiste – igale kont-
serdile mahub umbes 40 ini-
mest,» selgitas Maret Mikk. 
«Vabalt võib juhtuda, et koha-
le jõudes tunned esmalt näi-
teks värske koogi või kanee-
lisaiade lõhna...» 

«Mulle on Jazzkaare puhul 
alati meeldinud asjaolu, et see 
on väga tolerantne džässifesti-
val, kus astuvad üles uued ja hu-
vitavad kooslused,» lausus sak-
sofonist Raivo Tafenau. «Just 
see kahepoolne mäng tekitab 
ootusärevust nii publikus kui 
ka muusikutes – see on nagu 
tennis, kus pall lüüakse ühele 
poole... ja peab siis tagasi tule-
ma!» Saksofonist ise astub paa-
riks looks lavale juubelikontser-
dil «Valter Ojakäär 100».

Tafenau sõnul usub ta, et kü-
lastab ise nii palju kontserte kui 
võimalik. «Jazzkaar on harulda-
ne ja harukordne festival, mis igal 
aastal üllatab, nii et mingisugust 
rutiinitunnet ei teki isegi ligilähe-
daselt mitte!» kinnitas ta. «Melu 
ja seltskond, mis festivaliga alati 
kaasas käib, on vapustav!»

Pärnoja suurteos  
Rasmus Puuri abil

Festivali lõppkontserdil tuleb 
esitusele multiinstrumentalisti 
ja helilooja Erki Pärnoja suur-
teos «Saja lugu», mis tähistab 
viie aasta möödumist teose esi-
mesest ja seni ainsast ettekan-
dest Noblessneri sadamalinna-
kus, tänaseks juba lammutatud 
mastaapses laevaehitusangaa-
ris. «Asja kogu võlu seisneski 
selles, et «Saja lugu» ehk kont-
sert, lavastus ja linateos kui ter-
vik oli ühekordne üritus,» tõ-
des Erki Pärnoja. «Need tuhat 
kaheksasada inimest, kes olid 
saalis, said kogeda, ja kes ei 
mahtunud, võisid võtta hiljem 
Kaupo Kikkase raamatu koos 
portreede ja inimeste lugudega 
või siis samanimelise albumi, et 
muusikast aimu saada. Toonase 
kontserdi lõpuks olid laval kõik 
need sada inimest, kes olid saja 
loo n-ö tegelased: sada erinevat 
elu, sada elukäiku.»

Tänavu kõlab kõik uues 
kuues. «Kuna olime esialgsel 
kontserdil publiku selja taga, ot-
sustasime, et kaasame enda küm-
neliikmelise ansambliga Rasmus 
Puuri VHK keelpilliorkestri,» 
ütles Pärnoja. «Puur on teinud 
lugudele ka uued keelpillisea-
ded, niisiis esitame seda muu-
sikat justkui uues koosseisus, 
ning seekord mitte publiku ta-
ga, vaid publiku ees, tähistades 
albumi viiendat sünnipäeva.»

Pärnoja ennast meelitavad 
Jazzkaarele ägedad loojad uute 
projektidega nagu näiteks «Ki-
tarriookean», kus astuvad üles 
Andre Maaker, Laur Joamets 
ja Peeter Vähi. «Laur Joamets 
on ju aastaid elanud Ameerikas 
Nashville'is ja väga tore oleks 
näha, mis projektis ta nüüd osa-
line on,» lausus ta. «Ka ansam-
bel seal ümber tundub ülipõ-
nev. Samuti olen väga suur Kir-
ke Karja muusika austaja ning 
projekt, kus koos temaga osa-
levad Eesti, Prantsusmaa, Sak-
samaa, Austria ja Soome esin-
dajad, tundub huvitav kooslus. 
Väga tahaks näha Maria Faus-
ti soolokontserti kodukontser-
di vormis. Veel tuleb mõttesse 
bassist-helilooja Mingo Rajandi, 
kes astub üles duoga Deae, mis 
on Eesti-Poola koostööprojekt.»

Lähem info: 
https://jazzkaar.ee/ 

programm 
www.facebook.com/ 

jazzkaar 
www.instagram.com/ 

jazzkaar 

Piletid:  
Piletilevi ja Piletikeskus

Jazzkaar kutsub tasuta 
kontsertide päevale

Jazzkaare tasuta ja kogukonna-
kontsertide kava
TASUTA KONTSER-

DID:
• Kadi Reintami 

hommikujooga 
feat. micaxsan & 
slow.burn, Vaba 
Lava

• Plaaditurg, Jazzkaare in-
fokeskus

• Minimal Wind Quartet, 
Põhja Konn rõdu

• Tiina Adamson Quintet, 
Fotografiska Tallinn 

• Jason Hunter West Coast 
Quartet, Telliskivi loomelin-
naku  väligalerii

• André Perlsteini fotonäitu-
se «Jazzilegendid» avami-
ne, Telliskivi Loomelinnaku 
väligalerii

• Artist Talk: André Perlstein 
& Elo Aun, Velvet

• Kräsh töötuba lastele: San-

der Mölder, Vivita 
Estonia / Vivis-
top Telliskivi 

• Jüri Poots-
mann Trio, Fo-

tografiska Tal-
linn

• Viljandi Vox, Velvet 
• Sofia Rubina Band (pildil), 

Fotografiska Tallinn
 
KODUKONTSERTIDE 
PROGRAMM:
• N, 27. aprillil kl 19 Maria 

Faust, kodu Nõmmel
• L, 29. aprillil kl 12 Rahel 

Talts & Donatas Petreikis 
Duo, kodu Tallinna südalin-
nas

• L, 29. aprillil kl 15 Kadri 
Voorand ja Mihkel Mäl-
gand, kodu Tallinna kesk-
linnas

Sundja sõnul on Val-
ter Ojakäärult  palju 
õppida: kuidas meloo-
diat juhtida, teksti ellu 
äratada ja helisema 
panna. Scanpix

Jazzkaar tähistab Valter Ojakääru 100. sünniaastapäeva. 
 

Erakogu

Jazzkaare  lõppkontserdil tuleb 
taas esitusele Erki Pärnoja 

suurteos «Saja lugu».
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Liin nr 15 

Liin nr 52 

Liin nr 58 

Tallinna kesklinnas toimuva-
te uue trammitrassi ehitus-
tööde tõttu katkestatakse 
17.04.– 2.07.2023 liiklus 
trammiliinidel nr 2 ja 4.

Trammiliinide osaliseks 
asendamiseks avatakse 
ajutine trammiliin nr 6 Kopli 
– Tondi, ajutine bussiliin nr 
52 Ülemiste jaam – Hobu-
jaama ning muutub bussilii-
ni nr 15 ja 58 liikumistee.

Trammiliin nr 6  
Kopli – Tondi:
• trammid peatuvad kõiki-
des liini liikumisteele jääva-
tes trammipeatustes

Bussiliin nr 52  
Ülemiste jaam –  
Hobujaama:
• Ülemiste jaama suunal lä-
bib liin peatused Hobujaa-
ma, Pronksi, ajutised pea-
tused F. R. Kreutzwaldi tä-
naval hoonete 10 ja 22 juu-
res, Keskturg, ajutine pea-
tus Lubja tänaval, Majaka, 
Sikupilli, Majaka põik ja 
lõpp-peatus Pae
• Hobujaama suunal läbib 
liin peatused Ülemiste 
jaam, Majaka põik, Sikupilli, 
Majaka, Bussijaam, Kesk-

turg, ajutised peatused F. 
R. Kreutzwaldi tänaval 
hoone 25 juures ja Raua 
haljaku juures, Pronksi ja 
lõpp-peatus Hobujaama

Bussiliin nr 15  
Estonia – Sõjamäe:
• Estonia suunal tehakse 
täiendav peatus Lennu-
jaam
• Sõjamäe suunal tehakse 
algpeatus Estonia (Teatri 
väljakul), ajutine peatus 
Keevise tänaval (hoone nr 
10 kõrval) ja peatus Lennu-
jaam

Bussiliin nr 58  
Priisle – Sossimägi:
• Sossimäe suunal tehakse 
peatus Majaka põik, Siku-
pilli ja lõpp-peatus Sossi-
mägi
• Priisle suunal tehakse 
algpeatus Sossimägi, ajuti-
ne peatus Lubja tänaval 
(Tartu maantee 83 hoone 
ees), Sikupilli ja Majaka 
põik

Sõiduplaanid, sh liinide 
liikumisteed ja peatused: 
www.transport.tallinn.ee

Vabandame ebamuga-
vuste pärast!

Tänasest 2. juulini 
trammid ei sõida

LASNAMÄE 30: Kui vana on juba Iru linnuse ajal 
püsielanikud saanud sünnipäevalaps tegelikult?
Yosef Katz
josef.kats@tallinnlv.ee

Lasnamäe kuulus muinasajal 
ümberkaudsete külade ko-
gukonnale. Kui Taani kunin-
gas Valdemar II võõrandas 
need maad sunniviisiliselt 
Tallinna linnale,  tekitas see 
kohalike talupidajate seas 
paksu pahandust ja tülisid. 
Ka Jüriöö ülestõus 1343. aas-
tal sai alguse Lasnamäel süü-
datud lõkkest.

Lasnamäest sai omaette lin-
naosa kolm aastakümmet ta-
gasi. Kuid isegi Eesti pealin-
na kõige suurema rahvaarvu-
ga piirkonna kirjalikele allika-
tele põhinev ajalugu on palju 
pikem. «Kuidas nii? Olen pea-
aegu viiekümnene ja samas sün-
dinud ja elanud kogu elu Las-
namäel!» lausus üks hämmas-
tunud lugeja.

Aga tõesti, eraldi haldusük-
suse ehk linnaosana sai  Las-
namäe tõepoolest alguse kolm 
aastakümmet tagasi –  1993. 
aasta sügisel.

Tulevase linnarajooni pa-
neelmajade ehitamine algas 
kakskümmend aastat varem, 
mil kerkisid esimesed taolised 
elamud Majaka tänavale. See 
juhtus rohkem kui pool sajan-
dit tagasi.

Vesiveskite ja kõrtsi koht
Mis puudutab Lasnamäe 

asustuse alguspunkti, siis see 
küsimus on, nagu öeldakse, 
lahtine. Vastus sõltub sellest, 
milliseid kuupäevi ja sündmu-
si praeguse linnaosa asustuse 
algusajaks lugeda. Selleks so-
bib ka III aastatuhande teine   
pool eKr – neoliitikum ehk 
uuem kiviaeg. Sellesse hal-
li muinasaega dateerivad ar-
heoloogid inimese esmakord-
se viibimise jälgi Lasnamäe 
territooriumil.

VIII sajandil eKr kolis kü-
la Lasnamäe künkale ja see 
kindlustati. Kolm sajandit hil-
jem asus siin juba Iru linna-
mägi, esimene linnaelu kes-
kus Tallinna territooriumil. 
Siin elasid käsitöölised – ajas-
tu professionaalne eliit – ning 
siin asusid valukojad. Aga ka 
kaupmehed, sest väljakaeva-
miste käigus on leitud mos-
lemite ja Rooma impeeriumis 
vermitud münte.

Irus elasid sõdalased – seda 
kinnitavad arheoloogide avas-
tatud oda- ja nooleotsad. Võib 
oletada, et siin elasid ka mere-
mehed või vähemalt sisenesid 
nad regulaarselt kohalikku sa-
damasse. Lasnamäe praegusele 
alale lisandus mitu uut asulat. 
Väo, Priisle ja Kuristiku kü-
la piirkonnas olid asulad juba 
pronksiajal. Tegemist oli väi-
keste, ühest või kahest talust 
koosnevate nn asustusüksuste-
ga. On arvatud, et asustusüksu-
sed muutsid aeg-ajalt oma asu-
kohta teatud ala piires.

Ja siis sai kõik ootamatult 
ja korraga läbi. Uurijad ei oska 
siiani vastust anda, mis põhju-
sel elanikud asula maha jätsid 
ja sinna tagasi ei pöördunud.

Selge on vaid see, et Iru asu-
la väljasuremine saabus hilje-

malt 11. sajandi keskpaigaks. 
Selle jalamil jõekaldal asuv 
turuplats oli kasutusel ku-
ni 12. sajandi algu-
seni. Arvatakse, 
et muinasajal 
kuulus suur 
osa praegu-
sest Las-
namäest 
ümber-
kaudse-
te külade 
kogukon-
nale. Taa-
ni kuningas 
Valdemar II 
võõrandas need 
maad sunniviisili-
selt Tallinna linnale. Sund-
võõrandamine riivas paljude 
ümberkaudsete talupoegade 
ja maaomanike huve, kes ei 

tunnistanud uusi piire. Nii tek-
kisid sagedased konfliktid. Ka 

Jüriöö ülestõus 1343. aastal 
sai alguse Lasnamäel 

süüdatud lõkkest. 
Samas paigas 

on nüüd Jü-
riöö park, 
kus toimu-
vad täna-
päeval eri 
mälestus-
teenistu-
sed ja truu-

dustõotus-
te tseremoo-

niad.
Vanim tööstu-

sagul Lasnamäel on 
Sikupilli, mis on saanud ni-

me samanimelise kõrtsi järgi. 
Alates keskajast töötasid Las-
namäe nõlval vesiveskid, mil-

lest viimase lammutas 1916. 
aastal Tallinna paberi- ja tsel-
luloosivabrik.

Nõukogude ajal kuulus Las-
namäe koos osaga kesklinnast, 
Kadrioru, Pirita, Merivälja, Ko-
se, Mõigu, Ülemiste ja Maarduga 
Mererajooni koosseisu. Lasna-
mäe I mikrorajooni (Pae ja Pu-
nasel tänaval) esimesed hooned 
valmisid 1973. aastal, II mik-
rorajooni (Kalevipoja ja Kura-
maa tänaval) aga 1974. aastal. 
Kokku oli Lasnamäel kaheksa 
mikrorajooni, kuigi planeeritud 
oli 11. Lisaks Laagna teele pi-
di valmima ka teine paekivis-
se uuristatud «kanal» suurima 
elanikearvuga rajooni teenin-
damiseks. Tegelikult ei jõutud 
täiesti valmis ka Laagna teed. 
Süvendada jõuti vaid 2/3 plaa-
nitust. Samuti jäi Laagna tee 

lõpp välja arendamata. Gene-
raalplaani järgi on valmimata 
lõike veel kümnete kilomeetri-
te ulatuses ning rajamata jäi ka 
kiirtrammi liin. Lasnamäest ku-
junes rajoon, kuhu nõukogude 
võim tõi elama mujalt Nõuko-
gude Liidust pärit töölisi. Muu-
lased said korteri Lasnamäel ee-
lisjärjekorras ning venekeelse-
te  inimeste hulk uues rajoonis 
ületas kordades eestlaste oma.

Kust pärineb  
Lasnamäe nimi?

Saksakeelse nimetuse Berg all 
mainitakse tulevase Lasnamäe 
territooriumit Revali magistraa-
di dokumentides juba XIV sajan-
di seitsmekümnendatel.

Peaaegu kohe tegid ma-
gistraadi ametnikud täpsustu-
si: 1370. aastal Lakederberge, 
1371 Lakederberg ja 1372 La-
keden berghe. Sada aastat taga-
si kandis kesklinnast ida pool 
asuv kõrge paeplatoo saksa- ja 
venekeelsete linlaste seas Laks-
bergi nime. Eestistatult oli pai-
ga nimi Lageda mägi. Mingil 
perioodil suhtusid eestlased ka 
saksakeelsesse nimetusse üsna 
soosivalt: 19. sajandi lõpu ja 
20. sajandi alguse ajalehtede 
lehekülgedel võib leida nalja-
kat hübriidi Laaksimägi.

Endises saksakeelses nimes 
säilis mälestus nendest aegadest, 
mil ümberkaudsed maad ei kuu-
lunud veel linnale, vaid Lage-
di mõisale – sakslased nimeta-
sid seda lihtsalt Lakt või Lakst.

Seevastu pole välistatud ka 
nime päritolu teine   versioon: 
sõna Laak tähendas alamsaksa 
keeles «alasti» või «kiilakas» 
– sedasi sobis öelda nii inime-
se kui ka paiga kohta.

On ka kolmas oletus: sada 
aastat tagasi pakuti, et toponüü-
mi aluseks võiks olla kahe põh-
janaabritelt laenatud sõnaühend 
«läsnä» ja «mäki» – «mäe lähe-
dal». Tõsi, viimase versiooni pu-
hul pole selge, miks ei pandud 
nimetust mitte kaljujalamil asu-
vatele maadele, vaid kiviplatool 
paiknevale alale. Olenemata sel-
lest, mis keelest sõna Lasnamäe 
tuleb, hindavad ja armastavad ko-
halikud elanikud oma piirkonda.

Nüüd on see juba kolm-
kümmend aastat olnud linna-
osa ametlik nimi. Lasnamäe on 
üks kaheksast linnaosast, mil-
lest Tallinn tänapäeval koos-
neb.

1969. aasta projekt kujutas tulevast Lasnamäed ette sellisena.

Talunikelt  
maade äravõtmine 

sünnitas Lasnamäel 
ülestõuse.



16  •  17. aprill 2023  •  KÜSITLUS

Tule Harku  
rabajooksule!

23. aprillil toimub 97. korda tradit-
siooniline Nõmme kogupere spordi-
üritus, tasuta Rabajooks. Stardipaik 
on Pääskülas Suvila ja Kalda tänava 
ristmiku läheduses ja esimene ühis-
start antakse kl 11 hommikul. Nõmme 
linnaosa vanema Karmo Kuri sõnul 
korraldati taas ka Rabajooksuks et-
tevalmistavaid tasuta jooksu- ja 
jõutreeninguid, millest esimene  osu-
tus väga populaarseks. 

Rabajooksu start on avatud kl 11-12, 
rajale lastakse iga viie minuti tagant ja 
finiš suletakse kl 13. Osavõtjakaardi 
saab täita enne starti kohapeal. Aja-
kohast infot Rabajooksu kohta leiab 
ürituse Facebooki lehelt, jooksu ju-
hend on üleval Rabajooksu kodulehe-
küljel.
 

Riigikogu kutsub 
lahtiste uste päevale
Riigikogu tähistab 22. aprillil oma 
104. sünnipäeva lahtiste uste päeva-
ga. Päev algab riigikogu esimehe 
Lauri Hussari tervituse ja lossi rõdult 
kõlava kontserdiga. Lossis toimuvad 
ekskursioonid, fraktsioonides saab 
kohtuda vastvalitud saadikutega ning 
avatud on pääs Pika Hermanni torni. 
Päeva lõpetab tervituskontsert XIII 
noorte laulu- ja tantsupeolt «Püha on 
maa». Üritused on tasuta ja kõik on 
oodatud riigikokku kella 11-16. Täp-
sem kava www.riigikogu.ee/fookus-
teemad/riigikogu-lahtiste-uste-
paev-2023/
 

Kalamaja  
muuseumis saab  
näha kaevetöödel 
leitud esemeid

Kuni 23. aprillini saab Kalamaja muu-
seumis (Kotzebue 16) vaadata Vana-
Kalamaja tänava remondi kaevetöö-
del leitud arheoloogilisi esemeid. 22. 
aprillil tuleb leide tutvustama Muina-
sprojekt OÜ arheoloogiliste kaeva-
miste välitööde juhataja Silver Jäger. 
Näitusele pääseb muuseumipiletiga, 
muuseum on avatud K ja N kl 13-20, 
R-P kl 11-18.

TALLINNA KAMMERORKESTER  
ANNAB PUHTA KAVALEHEGA  
KONTSERDI
Spontaansus ja hetkeemotsioon on see, mida Tallinna  kam-
merorkestri mängijad oma vabal ajal muusikas enim naudi-
vad. Seetõttu astuvad nad oma järgmisel kontserdil 21. aprillil 
kl 19 Viimsi Artiumis kuulajate ette «Carte blanche» ehk puh-
ta kavalehega. Kontserdiga püüab orkester esitatavat muusi-
kat raamidest vabastada, et saaks keskenduda üksnes ela-
musele. Solistid hoitakse saladuses ning kavalehed jagatak-
se publikule kätte alles pärast kontserti.

VANADELE ASJADELE  
UUS ELU KAJA  
TAASKASUTUSTURUL
7. mail kl 10-16 on huvilised oodatud osalema taas-
kasutusturul Kaja kultuurikeskuses, kavas on kasu-
tatud asjade turg, töötoad, etendus lastele. Avatud 
on pop-up kohvik. Taaskasutusturu märksõnadeks 
on vintage, kasutatud riided, kodukujundus, plaadid, 
raamatud, kunst ja käsitöö. Kella 14-15 võtab kultuu-
rikeskuse parklas kasutatud riideid ja pisitehnikat 
vastu Uuskasutuskeskuse kaubik.

Minu  
TALLINN

Halbade uudistega võetakse  
inimestelt tegutsemislust
Kirjanik Imbi Paju 
 
Ehmatavalt mõjub kõik äkki teatavaks tehtu, kasvõi see, et riigikassasse on tekkinud suur 
auk. Millest ja millal see ikkagi tekkis? Seda ei taha poliitikud selgelt öelda. Niiviisi võetakse 
inimestelt ära optimism. Ja kui kuuled sõnumit, et kultuuril pole mõtet, 
kui riik seda ei väärtusta, siis kaob igasugune entusiasm.  Ärimees 
ja nüüd ka poliitik Joakim Helenius ütles Soome ajakirjas, et ku-
na Eesti on väike, siis peab ta käima igas asjas teistest ees. Nii 
oma sõnumite kui ka ettevõtlusega, kõigega. Jah, peaks. Aga 
kui halbade sõnumitega võetakse nüüd inimestelt tegutse-
mislust, stabiilsus, siis mingit tulemust ei maksa oodata. Pa-
raku meie riigis ei saa millegi peale kindel olla. Näiteks ot-
sustatakse, et peretoetused on sellised ja sellised, ja 
siis võetakse need ära. Kogu aeg midagi muudetakse 
inimeste kahjuks. Kui riiki ei saa usaldada, on see ju-
ba ohumärk. Imetlen alati, kuidas pärast esimest 
iseseisvumist saadi kahekümne aastaga majan-
dus korda, koguni õitsema panna. Loodi rahvus-
vahelised suhted, riigijuhid olid haritud ja kodani-
kud teadsid, mida teha. Aga kuhu on nüüd jäänud 
ligimesearmastus? Me ei tunne siin seda. Ja siis imes-
tame, miks on meil tekkinud äärmuslikud vaated ja liiku-
mised.  Süveneb alkoholism, sagenevad enesetapud…

• Pealinn küsis, kuidas mõjutavad uued kavandatavad maksutõusud tavalist inimest.

AMETIÜHINGUTE JUHT: Miks õhutab 
riik käibemaksu tõusuga inflatsiooni?

Mina saan hakkama, 
aga lastega peredel 
läheb raskeks

Pensionär Lauri Leesi 
 
Ma elan üksi koos koeraga ja tulen 
oma pensioniga välja. Loomulikult 
on nüüd hoopis teistsugune elu 
kui siis, kui ma olin kooli direktor ja 
sain  veel pensioni ka. Nüüd pean 
ikka iga asja puhul arvestama. Nii 
palju Pariisi sõita ka ei saa, kui oleks 
soov, aga ma ei kurda. Ma saan aru, et 
on rasked ajad ja see raha, mille pean loo-
vutama, läheb ju oma kodumaale, meie 
ühisesse kassasse. Muidugi jäävad ka mi-

nu võimalused käibemaksu ja tulumaksu 
tõusu järel väiksemaks, aga see pole võr-
reldav peredega, kus on kolm-neli last. 
Nemad  peavad kindlasti hakkama palju 

rohkem kokku hoidma ja neil 
läheb raskeks. Kõik tuli 

pärast valimisi kuidagi 
nii äkki. Poliitikud po-

leks pidanud andma 
valimiste eel totraid 
lubadusi, inimesed 
oleksid olukorda 

mõistnud. Lubati ju 
kord enne taasiseseis-

vumist isegi kartulikoori 
süüa, kui see on vabaduse 

hind. Õnneks nii kaugele asi ei läinud siis ja 
loodame, et ei lähe ka nüüd. 

Mujal Euroopas on 
loomulik, et rohkem 
teenivad inimesed 
maksavad rohkem
Ametiühingute keskliidu esimees 
Jaan-Hendrik Toomel
 
Kõige kindlam viis, kuidas hinnatõusude-
ga toime tulla, on palgatõus. Nii arvavad 
ka meie ametiühingud. Mullune pea 
20%-line inflatsioon on olnud aga nii 
suur, et samas suurusjärgus palga-
tõuse me ulatuslikult ei näe. 
Ometi aitaks see tavainimeste 
olukorda parandada. Prog-
noosid näitavad, et reaalpalk 
jõuab tagasi üle-eelmise aas-
ta tasemele 2025. aastal. 
Omaette küsimus on muidugi 
see, kas riigil on nüüd mõtet ha-

kata just käibemaksu tõusuga inflatsiooni 
omalt poolt õhutama, ilmselt leiaks eelar-
ve tasakaalu viimiseks ka muid teid. Me 
oleme alati toetanud näiteks astmelist tu-
lumaksu, mis lahendaks väga hästi seda 
probleemi. Mujal Euroopas on enesest-
mõistetav, et inimesed, kes teenivad roh-
kem, peavad ka rohkem ühiskonnale ta-
gasi andma. Ja neilt, kes on kehvemas 
seisus, ei peaks nii palju nõudma. Kõige 
põhilisem, mis me nüüd teha saame, on 

kollektiivsed läbirääkimised ettevõ-
tetes. Majanduse näitajad ja 

ettevõtete kasumid näi-
tavad, et palgatöötaja-

tel on põhjust juurde 
küsida täitsa soliid-
seid summasid, mõ-
neprotsendiliste pal-
gatõusudega pole 

küll mõtet enam leppi-
da.

Eesti riiki ei saa enam 
kunagi usaldada
Lasterikaste perede liidu president 
Aage Õunap 

Väga paljudele peredele, aga 
ka poliitikutele tuleb üllatu-
sena põhiseaduse säte, 
et lasterikkad pered on 
riigi erilise hoole all. 
Samas on paljulapseli-
si solvanud nii poliiti-
kud kui ka avaliku ar-
vamuse kujundajad – 
selleni välja, et aastateks 
tööturult eemale jääva nai-
se puhul on tasuta kõrgharidu-
se andmine riigi raha raiskamine. Talusi-
me vaikides kõik selle ära ning alles kolm 
kuud tagasi saime riigilt sellega sõnumi: 
pere planeerimisel võib arvestada ka riigi 

toega. Kinnitati, et raha on lasterikastele 
peredele leitud ja tagasi seda enam 
pöörata ei saa. Ametis oli sama peami-
nister ja sama sotsiaalkaitseminister. 
Nüüd aga on meile antud signaal, et riiki 
ei saa kunagi usaldada, ükski otsus pole 

tagatud täitmiseks. Uues koalit-
sioonileppes saab kõige valu-

samalt pihta just keskmist 
palka teeniv lastega pere-
kond, ja seda ajal, mil meid 
räsib läbi aegade kõrgeim 
inflatsioon. Samal ajal tõu-
seb tulumaks, mis alandab 

perede igakuist sissetule-
kut, samuti mitmed muud 

maksud. Lisaks võetakse ära 
perede täiendavad maksusoodus-

tused nii laste kui ka eluasemelaenude 
intresside pealt. Eestis ei jää lastega pe-
redele enam palju võimalusi end inime-
sena tunda.

Pealinnas avati linna ning tea-
dus- ja ärilinnaku Tehnopol 
koostöös korraldatav innovat-
sioonikonkursi Tallinnovation 
taotlusvoor, mille eesmärgiks on 
leida targa linna lahendusi. Teist 
aastat järjest investeeritakse la-
hendustesse kokku kuni 100 000 
eurot.

Abilinnapea Joosep Vimma sõ-
nul on innovatsioonikonkursilt saa-
nud hoogu juurde mitmed nüüdseks 
edukad ideed. «Tallinnovation toi-
mub juba neljandat aastat ning tegu 
on linnale eduka ja olulise projektiga 
– ka ettevõtjad saavad sellest lisaks 
auhinnarahale oma ideele hädavaja-

liku valideerimisvõimaluse linnaruu-
mis,» märkis Vimm.

Innovatsioonikonkursiga 
testitakse targa linna lahen-
dusi, mis muudavad Tal-
linna kaasaegsemaks, 
inimsõbralikumaks, 
säästlikumaks ja kaa-
savamaks. Ettevõtmi-
ne elavdab linna ja 
tehnoloogiaettevõtete 
koostööd, luues võima-
lusi uudsete riistvara-
põhiste toodete ja tee-
nuste testimiseks, kasuta-
miseks ning arendamiseks.

Innovatsioonikonkursist on 
oodatud osa võtma Tallinnas  re-

gistreeritud ettevõtted. 
Rohelise pealinna 

aastast kantuna 
on eriti tervi-

tatud ideed, 
mis vää-
rinda-
vad res-
sursse, 
suuren-
davad 
kestlik-
kust ja 

pakuvad 
lahendu-

si liikuvuse-
le. Idee esitanu-

tel on võimalus saa-

da rahalist toetust, piloteerida oma 
projekti, saada Tallinna linnalt kon-
takte, nõuandeid ja vahendeid ning 
kasutada Tehnopoli mentorite võrgus-
tiku tuge. Kokku on aastate jooksul 
nutikatesse lahendustesse investeeri-
tud 200 000 eurot. 

Kandideerimine avati 11. april-
lil ja taotlusi saab esitada 31. mai-
ni. Varakult idee esitamise eeliseks 
on võimalus tagasiside põhjal oma 
taotlust täiendada ja lisainfot saada. 
Konkursi kohta saab põhjalikumalt 
lugeda ja taotlusi esitada: https://in-
novatsioonifond.tehnopol.ee/.

Konkurss avatud: Tallinn investeerib targa linna lahendustesse 100 000 eurot


